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Małgorzata Matusiak
Starosta Powiatu Trzebnickiego

Mimozami jesień się zaczyna … 

 Tegoroczne wakacje są już tylko wspomnieniem. Lato było długie, słoneczne i jeszcze do końca nas nie opuściło. 

Myślę, że zdołaliście Państwo odpocząć i nabrać niezbędnej energii do pracy i innych aktywności. Pozostając jeszcze na 

chwilę przy temacie pogody, chciałabym podzielić się z Państwem ważnymi informacjami, które napływają między 

innymi od lekarzy i meteorologów. Otóż, jak wiadomo, nasz klimat się ociepla. Temperatura, jak twierdzą analitycy, jest 

wyższa średnio o 2°C niż w porównywalnych okresach jeszcze kilka lat temu. Według lekarzy epidemiologów tegoroczna 

fala przeziębień i zachorowań na grypę już się rozpoczęła – miesiąc wcześniej niż w ubiegłym roku. Oznacza to, że 

musimy szczególnie uważać. Otrzymuję informację ze szkół i przedszkoli, że coraz więcej dzieci musi pozostawać 

w domach ze względu na różne infekcje. Takie są „uroki” zmian klimatycznych i  ogromne wyzwanie przed wszystkim, 

aby nie bagatelizować kwestii związanych z ekologią i  ograniczeniami w emisji CO2. Rachunek jest prosty - lepiej obniżać 

emisję, niż płacić, nie tylko wyższe rachunki, ale przede wszystkim płacić zdrowiem.

 Szanowni Państwo, zaczyna się jesień – złotawa, krucha i miła. Dla nas wszystkich będzie to okres absolutnie 

wyjątkowy. 15 października pójdziemy do urn wyborczych, aby wziąć udział w wydarzeniu o randze najwyższej. Wolne 

wybory parlamentarne, to najwyższy akt demokracji i jedno z najważniejszych zdobyczy krajów wolnych, suwerennych 

i  niezawisłych. Poprzez wybory zyskujemy prawo, aby pośrednio sprawować władzę w  państwie, wybierając swoich 

przedstawicieli do obu izb parlamentu. To nasze niezbywalne prawo! Dlatego zwracam się do Państwa z prośbą, aby 

korzystać z dobrodziejstw demokracji i wziąć udział w nadchodzącej elekcji. Nie pozwólmy, aby ktoś wybrał za nas. 

Pozostanie w  domu, to pozbawienie się wpływu na rzeczywistość, którą możemy sami kreować i  nadawać jej kształt, 

zgodny z naszymi przekonaniami i oczekiwaniami. 

 Po ulicach w lekkiej jesieni, fruwały za mną jasne anioły – tradycyjnie zachęcam Państwa do odwiedzania naszego 

wirtualnego urzędu (#PoznajSwójUrząd). Znajdą tam Państwo istotne informacje dotyczące niemal wszystkich 

obszarów naszej aktywności. A  w  oddawanym do Waszych rąk numerze „Głos Powiatu Trzebnickiego” znajdziecie 

ciekawe rozważania dotyczące planów inwestycyjnych na 2024 rok, realizowanych i zakończonych inwestycji 

w bieżącym roku, pozyskanych dotacji oraz fotorelację z wydarzeń kulturalnych, które odbyły się 

w okresie letnim na terenie powiatu trzebnickiego. 

Szanowni Państwo
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Wojciech Olejniczak - Naczelnik 
Wydziału Komunikacji - absolwent 
Wydziału Prawa, Administracji 
i  E k o n o m i i  U n i w e r s y t e t u 
Wrocławskiego. Żonaty, dwoje 
dzieci.

O d  k i e d y  p r a c u j e  P a n 
w Wydziale Komunikacji?
W Wydziale Komunikacji pracuję 
od lipca 2004 roku. Był to ważny 
rok dla Polaków. Weszliśmy do Unii 
Europejskiej, dzięki czemu mogliś-
my swobodnie podróżować czy 
pode jmować  pracę  w  ca łe j 
Europie. Otwarcie granic, spowod-
owało również znaczny wzrost 
importu aut do kraju.

W sierpniu bieżącego roku 
został Pan mianowany na 
stanowisko Naczelnika. Jak 
wyglądała Pana ścieżka 
zawodowa?
Od momentu podjęcia zatru-
dniania w Starostwie Powiatowym, 
byłem związany działem rejestracji 
pojazdów, wydawaniem dowodów 
rejestracyjnych oraz wpisywaniem 
adnotacji do nich. Przechodząc 
przez wszystkie szczeble pracow-
nicze, nabywałem doświadczeń, 
które pozwoliły mi rozwijać nie 
tylko umiejętności zawodowe, ale 

także kompetencje interpersona-
lne i zarządcze.
Dzięki temu stałem się osobą 
gotową na wyzwania oraz zdolną 
do efektywnej współpracy z pra-
cownikami i klientami w różnych 
obszarach. To doświadczenie
zaowocowało powołaniem mnie na 
zastępcę ówczesnego naczelnika, 
którym była moja mentorka Pani 
Bożena Bernat. Muszę tutaj 
dodać, że Pani Bożena była dla
mnie i wszystkich pracowników 
nie tylko wzorem pracowitości, ale 
osobą ogromnych kompetencji 
i wiedzy. Przekazana przez nią 
wiedza ,  bardzo  pomaga  mi 
w pełnieniu obecnej funkcji.

Często załatwienie sprawy 
w Wydziale Komunikacji 
wymaga osobistej wizyty. 
Są jednak takie, które można 
zrealizować online.
Tak, to prawda. Można złożyć 
elektronicznie wniosek zbycia/-
nabycia pojazdu zarejestrowanego 
w Polsce. Wystarczy dostęp do 
internetu oraz profil zaufany, by 
później na stronie internetowej 
gov.pl złożyć wniosek elektroni-
cznie. Jest to szybki i wygodny 
sposób, bez wychodzenia z domu.
Chciałbym dodać, że zgłoszenie 

Poznajmy nowego Naczelnika
Wydziału Komunikacji

jest obowiązkowe i powinno być 
dokonane do 30 dni od zakupu lub 
sprzedaży auta. Ciekawostką 
niech będzie to, że tylko od sty-
cznia 2023 roku w całej Polsce 
złożono takich wniosków ponad 
625 000.

Jakie udogodnienia czekają 
jeszcze na klientów w Pana 
Wydziale?
Niewątpliwie jest nią płatność 
kartą przy okienku. To ważny 
i dobry kierunek, który pozwala 
znacznie skrócić czas obsługi 
naszych Klientów.

Nie samą pracą żyje człowiek, 
jakie ma pan hobby?
Od zawsze byłem wielkim fanem 
cięższych brzmień. Dla mnie to nie 
jest tylko hobby, to również 

duchowa podróż na najwyższym 
poziomie decybeli! Muzyka takich 
z e s p o ł ó w  j a k :  M e t a l l i c a , 
Rammstein, Guns N'  Roses 
a z polskich chociażby Ira, Wilki 
i Agnieszka Chylińska sprawia, że 
świat staje się bardziej kolorowy. 
Motoryzacja to moja druga wielka 
pasja, która doskonale wpisuje się 
w mój zawód. Jako miłośnik 
motoryzacji, zawsze staram się być 
na bieżąco z nowinkami i stosow-
anymi technologiami. Dzięki 
temu, mam najświeższe informa-
cje o nowych rozwiązaniach 
w branży motoryzacyjnej, testach 
aut  i  s i ln ików oraz  wiedzę 
z zakresu rozwiązywania proble-
mów technicznych. 

Prusickie Serce dla Zwierząt przestaje istnieć

31 grudnia 2023 roku przytulisko 
prowadzone przez Prusickie Serce 
dla Zwierząt zostaje zamknięte 
i przestaje istnieć! 
Rudi i Fuks - najstarsze psiaki 
znalazły schronienie w przytulisku 
u Matuzalki. Jednak inne pieski 
nie mają tyle szczęścia i musimy 
znaleźć im nowe domy:
Gapa - wysterylizowana sunia, 

lubiąca kontakt z człowiekiem 
i dziećmi. Nie akceptuje innych 
zwierząt, dlatego nie może znaleźć 
domu.
Radny  - malutkich rozmiarów 
psiak. Uwielbia zabawy, lubi 
kontakt z człowiekiem, na począt-
ku jest strachliwy jednak szybko się 
przekonuje. Nie potrafi utrzym-
ywać czystości w domu dlatego 

dom z ogrodem będzie dla niego 
świetnym rozwiązaniem.
Dżak - kochany, lubiący ludzi 
malutki piesek. Nie chodzi na 
smyczy, dlatego szukamy dla niego 
domu z podwórkiem. 
Tajger - kochany, duży psiak. Lubi 
kontakt z człowiekiem, akceptuje 
dzieci, uwielbia zabawy. 

Plamka, Karmelka i Bueno. 
Suczki udało się wysterylizować. 
Pieski nie pozwalają na dotyk, lecz 
biegają przy człowieku, jedzą 
z ręki, cieszą się na kontakt. 

Wszystkie osoby, które zdecy-
dują się przygarnąć, któregoś 
z piesków prosimy o kontakt 
pod nr telefonu 733 111 750.

DżakPlamka GapaBłeno TajgerKarmelka Radny
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Zadania inwestycyjne realizowane
przez Powiat Trzebnicki w 2023 r.

Jednym z priorytetów obecnej 
kadencji jest stworzenie infra-
struktury drogowej, która zapewni 
płynny ruch, bezpieczeństwo 
i wygodę dla wszystkich mieszk-
ańców powiatu trzebnickiego. 
Dzięki dobrej współpracy Powiatu 
Trzebnickiego z samorządami oraz 
pozyskanym środkom finansowy-
m, realizujemy inwestycje dro-
gowe w sposób zrównoważony   we 
wszystkich sześciu gminach 
naszego powiatu. 
Aktualnie dzięki dofinansowaniom 
zewnętrznym na terenie powiatu 
trzebnickiego realizowanych jest 
wiele zadań drogowych polegają-
cych na remoncie lub przebu-
dowie dróg powiatowych oraz 
budowie chodników, o które 
zabiegają mieszkańcy praktycznie 
z każdej miejscowości. Część 
projektów jest w trakcie realizacji, 
inne zostały już zakończone, 
jednak wiele ważnych inwestycji 
jeszcze przed nami.
W oddawanym do Waszych rąk 
numerze gazety powiatowej 
chcemy pokrótce przedstawić 
najważniejsze inwestycje, które 
aktualnie realizujemy lub zostały 

zakończone.
Największa w historii inwestycja 
powiatowa w Gminie Zawonia 
właśnie została zakończona. Droga 
na odcinku Ludgierzowice – 
Rzędziszowice została oddana do 
użytkowania. Całkowita wartość 
inwestycji to prawie 11 mln zł, 
z czego blisko 10 mln zł pochodzi 
z Rządowego Funduszu Polski Ład. 
Cieszymy się, iż mieszkańcy 
Ludgierzowic i Rzędziszowic po 
wielu latach oczekiwań mogą 
bezpiecznie dojechać nową drogą 
do pracy, szkoły czy instytucji 
publicznych. 
Kolejną inwestycją, z której jeste-
śmy dumni to przebudowana 
droga w Rudzie Żmigrodzkiej oraz 
nowy chodnik w miejscowości 
Korzeńsko w Gminie Żmigród. 
To zadanie jest na ukończeniu i za 
kilka dni mieszkańcy w/w sołectw 
będą mogli cieszyć się z nowej 
drogi i chodnika. Wartość zadania 
to blisko 5 mln zł. Bez dofinaso-
wania z Programu Rządowego 
Polski Ład inwestycja nie byłaby 
możliwa.  
W mie jscowośc i  Raszowice 
w Gminie Prusice oddano do 

Spotkanie w sprawie uzgodnień budowy chodnika

Startujemy z inwestycją w Machnicach w Gminie Wisznia Mała

Inwestycja drogowa w Gminie ZawoniaWizytacja inwestycji w Ligotce
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użytkowania nowy chodnik, który 
został wybudowany za ok 1,3 mln 
zł, przy dofinasowaniu z Programu 
Polski Ład w wysokości 1,2 mln zł. 
W maju przystąpiliśmy do dużego 
zadania drogowego w Gminie 
Wisznia Mała polegającego na 
przebudowie drogi powiatowej na 
odcinku Piotrkowiczki do wia-
duktu drogi ekspresowej S5. Jest to 
zadanie dwuletnie, które zostanie 
z a k o ń c z o n e  w  2 0 2 4  ro k u . 
Całkowita wartość zadania to 
prawie 3,3 mln zł. 
W Gminie Wisznia Mała trwają 
roboty polegające na budowie 
chodnika w obrębie skrzyżowania 
drogi wojewódzkiej i drogi powia-
towej do Machnic. Wartość inwes-
tycji to ponad 2,6 mln zł. 
Kolejnym zadaniem, które jest 
w trakcie realizacji to przebudowa 
drogi powiatowej na odcinku 
pomiędzy  mie j scowośc iami 
Prusice i Ligotka. W ramach tego 
projektu w Gminie Prusice oprócz 
nowej drogi powstaną chodniki 
i ciąg pieszo – rowerowy o wartości 
blisko 7 mln zł. 
W Gminie Oborniki Śląskie, 
w miejscowości Pęgów przy ul. 
Stawowej jeszcze w tym roku 
zostanie wybudowany ponad 
kilometrowy odcinek chodnika za 
blisko 1,2 mln zł. Zadanie to 
realizowane jest we współpracy 
z Gminą Oborniki Śląskie. 
Warto nadmienić, że pierwszy 
kilometr przebudowy drogi Nowy 
Dwór – Domanowice zostanie 

wykonany jeszcze w tym roku. 
W budżec ie  Powia tu  Trze -
bnickiego zabezpieczone zostały 
środki finansowe w wysokości ok 
1 mln zł. Podobna sytuacja jest 
w miejscowości Ujeździec Wielki, 
w której przy szkole podstawowej 
przebudowana zostanie droga 
powiatowa za ok 1 mln zł. 
Oprócz inwestycji drogowych 
Powiat Trzebnicki remontuje 
szkoły powiatowe oraz budynek 
Domu Dziecka w Obornikach 
Śląskich. Największym zadaniem, 
realizowanym na terenie Gminy 
Trzebnica jest termomodernizacja 
b u d y n k u  L i c e u m  O g ó l n o -
kształcące w Trzebnicy. 
Zadanie obejmuje wykonanie 
nowej elewacji oraz wymianę 
w s z y s t k i c h  o k i e n .  Te r m o -
moder n izac ja  budynku  L O 
w Trzebnicy będzie realizowana 
w trzech etapach, gdzie koszt 
pierwszego to blisko 3,7 mln zł, zaś 
całkowity koszt przebudowy to 
blisko 7 mln zł. Na to zadanie 
pozyskaliśmy ok 77 % dofinanso-
wania z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Warszawie.
Jesteśmy przekonani, że rozbu-
dowana i ulepszona sieć drogowa 
przyczyni się do dalszego rozwoju 
p o w i a t u  t r z e b n i c k i e g o . 
Jednocześnie obiecujemy, że nadal 
będziemy dążyć do doskonalenia 
infrastruktury drogowej, aby 
sprostać rosnącym potrzebom 
i oczekiwaniom mieszkańców.

Budynek LO w Trzebnicy w trakcie termomodernizacjiNowa droga w Rudzie Żmigrodzkiej

Wizytacja rozpoczętej inwestycji w Pęgowie

Podpisanie umowy z wykonawcą inwestycji w Machnicach

Nowa nawierzchnia drogi powiatowej w Kotowicach



Kolejne dotacje pozyskane
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Powiat Trzebnicki nie zwalnia 
tempa. Cały czas pozyskujemy 
kolejne dotacje na realizację tak 
ważnych dla mieszkańców zadań 
inwestycyjnych, które mają na 
celu poprawę bezpieczeństwa 
i jakości ich życia oraz wspierać 
rozwój turystyki w regionie Wzgórz 
Trzebnickich i Doliny Baryczy.
Kilka dni temu otrzymaliśmy 
wspaniałą informację o otrzy-
maniu dotacj i  z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg na dwa 
zadania drogowe. Dzięki pozy-
skanym środkom w 2024 roku 
rozpoczniemy następujące inwes-
tycje:
P rzebudowa ponad 1 ,7  km 
odcinka drogi powiatowej Strupina 
– Górowo w Gminie Prusice. 
Wartość całkowita zadania to 3,7 
mln zł, z czego 2,6 mln to kwota 
otrzymanej dotacji. 
Przebudowa drogi przez całą 
miejscowość Korzeńsko, aż do 
Laskowej włącznie w Gminie 
Żmigród. W ramach tej inwestycji 
przebudujemy blisko 5 km drogi za 
blisko 8 mln zł, przy dofinanso-
waniu w wysokości ok 5,7 mln zł. 
Przy okazji warto przypomnieć, iż 
w 2023 roku Powiat otrzymał 
dotację na zadanie dwuletnie pt. 
„Przebudowa drogi powiatowej na 
odcinku Piotrkowiczki do wia-
duktu drogi ekspresowej S5” 
w Gminie Wisznia Mała. Całkowita 
wartość inwestycji to blisko 3,3 
mln zł, a kwota otrzymanej dotacji 
to ponad 1,6 mln zł. 
To jeszcze nie koniec dobrych 
widomości. Kilka tygodni temu 

otrzymaliśmy dofinansowanie 
 w y s o k o ś c i  4 2 0   0 0 0  z ł 
z Rządowego Programu Odbudowy 
Z a b y t k ó w  n a  p r z e b u d o w ę 
b u d y n k u  D o m u  D z i e c k a 
w Obornikach Śląskich. Ponad 
800  000 zł pozyskaliśmy na 
remont dawnej drogi wojewódzkiej 
nr 341 (droga powiatowa za 
miejscowością Uraz) z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg.
Na przebudowę dróg dojazdowych 
do gruntów rolnych Powiat 
Trzebnicki pozyskał z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa 
Dolnośląskiego 462  500 zł na 
drogę w Przecławicach w Gminie 
Oborniki Śląskie i 278  500 zł na 
drogę w Barkowo w Gminie 
Żmigród. 
Oprócz wyżej wymienionych 
inwestycji Powiat Trzebnicki 
real izuje projekty,  na które 
wcześniej zostały pozyskane 
dofinansowania z Programu 
Rządowego Fundusz Polski Ład: 
P r o g r a m  I n w e s t y c j i  S t r a -
tegicznych. Mowa tu o budowie 
chodnika w obrębie skrzyżowania 
drogi wojewódzkiej i drogi powiat-
owej do miejscowości Machnice 
w Gminie Wisznia Mała oraz 
przebudowie drogi powiatowej 
Prusice – Ligotka. 
Działania obecnego Zarządu 
Powiatu Trzebnickiego na czele ze 
Starostą Małgorzatą Matusiak są 
zgodne z danym mieszkańcom 
słowem. Powiat Trzebnicki stawia 
na rozwój, współpracę i konse-
kwentnie realizuje zaplanowane 
działania.  Pozyskaliśmy środki na przebudowę drogi Strupina - Górowo

Będzie nowa droga w Korzeńsku, aż do Laskowej włącznie

Przebudowa drogi w Gminie Wisznia Mała



30-lecie szpitala w Trzebnicy

CHIRURGICZNE WYCZYNY 
W TRZEBNICKIM SZPITALU
„Jak bez ręki” to określenie używa-
ne do opisu braku kogoś lub czegoś 
co jest nam nieodzowne, konie-
czne, niezbędne, drama-tycznie 
potrzebne -  bywa często naduż-
ywane. Jedynie człowiek pozbaw-
iony kończyny może określić 
stopień utraty i w pełni doświa-
dczyć, co to tak na prawdę znaczy. 
Ręce służą nam do wykonywania 
wielu różnych aktywności, których 
na co dzień nie zauważamy. „Ręce 
do machania, dłonie do klaskania, 
palce do trzymania i do rysowania” 
śpiewają dzieci w przedszkolu, 
a specjaliści wiedzą, że ręka jest 
najbardziej precyzyjnym organem 
chwytnym, dysponującym sie-
dmioma stopniami swobody 
i  p r e c y z y j n y m  c z u c i e m . 
Dotychczas nie stworzono instru-
mentu, który mógłby w pełni 
zastąpić kończynę górną. Zakres 
czynności wykonywany ludzkimi 
rękami ma ogromny udział w 
naszej ewolucji i rozwoju środow-
iska, w którym żyjemy.
Bez pracy rąk nie wyobrażamy 
sobie codziennego funkcjo-
nowania: trzymanie, pchanie, 
ciągnięcie, podnoszenie, obejmo-
wanie, głaskanie, rzucanie, mycie, 
krojenie i wiele innych funkcji 
wykorzystujemy do przygotowania 
i spożywania posiłków, mycia się, 
p i s a n i a ,  n a w i ą z y w a n i a 
i utrzymywania relacji, zastęp-
owania wzroku w przypadku osób 
niewidomych,  wykonywanie 
zawodów takich jak stolarz, mu-
zyk, lekarz, fizjoterapeuta, malarz, 
rzeźbiarz, rolnik, kierowca, pie-

karz itd. Działanie receptorów 
skóry i  dostarczanie dzięki nim 
różnorodnych wrażeń dotykowych 
na osi ręka -  mózg pozwalają 
rozpoznawać kształty, faktury 
i  struktury dotykanych prze-
dmiotów. Sprawna praca rąk 
wspiera również proces komunika-
cji interpersonalnej, uczestnicząc 
w  n iewerba lnym przek az ie 
informacji poprzez gestykulację.  
Wielość aktywności, do których 
niezbędna jest ręką oraz jej 
złożona budowa anatomiczna 
czyni ją podatną na urazy i różnego 
rodzaju patologie. Nieprawidłowe 
funkcje ręki znacząco wpływają na 
obniżenie satysfakcji z życia, nie 
rzadko prowadząc do konieczności 
ograniczenia lub wręcz zaprze-
stania dotychczasowego sposobu 
funkcjonowania. 
W przypadku ostrych, nagłych 
obrażeń takich jak częściowe lub 
całkowite odcięcie kończyny (ręki, 
nogi, palców) kluczowa jest szybka 
reakcja  i dostępność zorganizo-
wanych zespołów medycznych. 
Tak było 21 października 1971 r, 
k i e d y  t o  d o  O d d z i a ł u 
C h i r u r g i c z n e g o  S z p i t a l a 
Powiatowego w Trzebnicy, mieszc-
z ą c e g o  s i ę  w ó w c z a s 
w pocysterskim klasztorze sióstr 
Boromeuszek, dotarł karetką 
pogotowia 21-letni traktorzysta, 
który w trakcie cięcia drewna 
opałowego doznał amputacji 
w  p o ł o w i e  p r z e d r a m i e n i a . 
Zdesperowany pacjent przywiózł 
amputowana część ręki oblepioną 
trocinami i  zawiniętą w papierowy 
worek po cemencie, prosząc 
o "przyszycie" kończyny.

Ówczesny Ordynator Oddziału dr 
n. med. Ryszard Kocięba, ujęty 
determinacją pacjenta podjął się 
próby replantacji ręki. W tamtym 
czasie wiele podobnych tragedii 
kończyło się niestety wyrzuceniem 
odciętej kończyny do kosza gdyż 
zabiegi replantacyjne przepro-
wadzano niezwykle rzadko w skali 
świata - nikt nie mógł sobie 
wyobrazić możliwości przyszycia 
całkowicie odciętej ręki. 
Lekarze i poszkodowani oczywi-
ście fantazjowali o odtworzeniu 
brakujących kończyn (XVI-
wieczny obraz z Ditzingen przeds-
t a w i a j ą c y  ś w i ę t y c h  K o s m ę 
i Damiana dokonujących cudu 
uzdrowienia chorego, któremu po 
amputacji nogi z powodu gangreny 
przeszczepiają zdrowe podudzie 
Maura), jednak do XX wieku tego 
typu działalność medyczna pozost-
awała w obszarze marzeń. Dopiero 
w 1962 r. Malt i McKahn w 
Bostonie (USA) wykonali pierwszą 
w świecie udaną replan-tację 
ramienia u 12-letniego chłopca, a 
Z h o n g - w e i  C h e n 
w Szanghaju (Chiny), w tym 
samym roku, wykonał kolejną 
replantację ręki.
Trzecią replantacją w świecie 
i pierwszą w Europie przepro-
wadził w 1971 r. zespół dr Kocięby 
w Trzebnicy, którego członkami 
byli: Piotr Mozalewski, Deodat 
Łapczyński, Mirosław Jacaszek, 
J a n u s z  K a c z m a r z y k ,  L i d i a 
Wilowska - Kocięba, Stanisława 
Dajczer-Kaczmarzyk. 
Sprzyjającym elementem kwali-
fikacji pacjenta do replantacji 
w Trzebnicy było to, że odcięcie 

ręki było na wysokości przedra-
mienia,  gdzie poszczególne 
elementy anatomiczne potrzebne 
do przywrócenia funkcji nie są 
w rozmiarze mikroskopijnym, 
a ścięgna są prostsze do zszycia niż 
w okolicach palców. Kończyna nie 
była też mocno zmasakrowana, co 
dodawało nadziei na uratowanie 
ręki. Liczył się także czas od 
momentu całkowitego odcięcia 
kończyny do transportu do ośrodk-
a. Pacjentem był mieszka-niec 
powiatu trzebnickiego dlatego 
transport do szpitala w Trzebnicy 
odbył się bardzo szybko. 
Szanse na powodzenie tego typu 
operacji, ponad 50 lat temu, były 
jednak znikome gdyż w tamtym 
czasie szpital nie dysponował 
specjalistycznym sprzętem do 
mikrochirurgii, a zespół nie 
posiadał odpowiedniego doświad-
czenia. Ani profesor Kocięba, ani 
żaden z lekarzy z jego zespołu nie 
zajmowali się chirurgią ręki. 
Z opowieści prof. J. Jabłeckiego 
(ucznia dr. Kocięby) wiemy, że 
chirurdzy dowiadywali się na 
bieżąco, tuż przed przystąpieniem 
do operacji, jak należy zszyć 
ścięgna, z atlasu chirurgicznego. 
Oddział dysponował wówczas 
jedynie instrumentarium do 
z a b i e g ó w  p o w s z e c h n y c h . 
O r d y n a t o r  d o ś w i a d c z e n i e 
w chirurgii naczyń zdobył pracując 
wcześniej w Klinice Chirurgii 
A k a d e m i i  M e d y c z n e j  w e 
Wrocławiu pod k ierunkiem 
Profesora Wiktora Brossa - ojca 
dolnośląskiej chirurgii, dr Łapcz-
yński, członek pierwszego zespołu 
replantacyjnego, szkolił się w Rosji.
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Dysponując więc praktycznie 
ż a d n y m  d o ś w i a d c z e n i e m 
w zabiegach mikrochirurgicznych 
oraz czterema szwami nacz-
y n i o w y m i ,  p r z y w i e z i o n y m i 
z Holandii, wykonano replantację. 
Determinacja i wiara pacjenta 
w możliwości medycyny oraz 
ambicja i mobilizacja zespołu dr. 
Kocięby tchnęły nowego ducha 
i zapoczątkowały niezwykły rozdzi-
ał historii trzebnickiej placówki. 
Po tym głośnym wydarzeniu 
wykonywano kolejne replantacje, 
do Oddziału Chirurgii w Trzebnicy 
trafiało  coraz więcej pacjentów 
z amputacjami i rozległymi uraza-
mi rąk na różnych wysokościach, 
początkowo z rejonu Dolnego 
Śląska, a następnie z odległych 
rejonów Polski. Oczywiście nie 
wszystkie amputacje kwalifikowały 
się do replantacji. W miarę naby-
wania doświadczenia przez zespół 
specjalistów oraz rozwoju infra-
struktury i oprzyrządowania 
mikrochirurgicznego rozszerzano 
wskazania do replantacji, także 
o mikroreplantacje np. pojedyncz-
ych palców. 
W 1973 r. na bazie Oddziału 
Chirurgii Ogólnej został powołany 
(pierwszy w Europie) Ośrodek 
Replantacji Kończyn udzielający 
pomocy poszkodowanym z całego 
kraju. Opracowano zasady postę-
powania i kwalifikacji do zabiegów. 
K o l e j n e  o ś r o d k i  p o w s t a ł y 
w  W i e d n i u  i  H a m b u r g u . 
Największe ośrodki replantacyjne 
powstały w Chinach, Japonii, USA 
i Australii.  Obecnie większość 
krajów na świecie posiada ośrodki 
wykonujące zabiegi replantacji. 
W 1982 r. zespół trzebnicki jako 

pierwszy w Polsce dokonał autot-
ransplantacji palucha ze stopy 
co stanowi najlepsze postępowanie 
rekonstrukcyjne u pacjentów po 
amputacjach kciuka. 
W 1985 r. Prof. Ryszard Kocięba 
z zespołem wykonał replantację 
kończyny do lne j  u  chłopca 
i kolejną replantację obu stóp 
u 3-letniej dziewczynki.
Liczne publ ikacje  naukowe 
w prasie polskiej i zagranicznej 
o r a z  c z y n n e  u c z e s t n i c t w o 
 licznych sympozjach naukowych 
wprowadziły trzebnicki ośrodek do 
grona światowej czołówki ośrod-
ków zajmujących się problemami 
replantacji. Idea jednoczasowej 
rekonstrukcji wszystkich prze-
rwanych elementów anatomi-
cznych z wczesną rehabilitacją 
zyskała uznanie w świecie. 
Ordynator Kocięba uzyskał habilit-
ację i tytuł profesora zwyczajnego, 
kilku asystentów uzyskało stopnie 
naukowe, wielu zdobyło specjaliza-
cje. Rozszerzano dodatkowo 
zakres zabiegów chirurgii ogólnej 
i rekonstrukcyjnej ręki.
Ofic ja lne otwarcie Ośrodka 
R e p l a n t a c j i  K o ń c z y n , 
Mikrochirurgii i Chirurgii Ręki 
odbyło się 29 lipca 1993 r., którego 
zasoby obecnie są częścią struktur 
Szpitala im. Św. Jadwigi Śląskiej 
w Trzebnicy.
Wyszkolony zespół specjalistów 
z Trzebnicy nieustannie kontyn-
uuje działo mistrzów utrzymując 
wysoką pozycję w kraju, pełniąc 
ogólnopolski dyżury replantacyjne 
w gronie nielicznych ośrodków. 
W 2006 r. trzebnicki zespół na 
czele z ówczesnym kierownikiem 
prof. Jerzym Jabłeckim wykonał 

pierwszą w Polsce transplantację 
ręki - przeszczep od zamarłego 
dawcy, co po raz kolejny potwierdz-
ało poziom i ambicje trzebni-ckich 
chirurgów.
O b e c n i e  P o d o d d z i a ł e m 
R e p l a n t a c j i  K o ń c z y n , 
Mikrochirurgii i Chirurgii Ręki 
kieruje dr Ahmed Elsaftawy, który 
j e s t  w y c h o w a n i e m  p r o f . 
J. Jabłeckiego. Chirurgia rekons-
trukcyjna i mikrochirurgia od 
zawsze leżały w centrum zainte-
resowań obecnego szefa. Pod jego 
okiem dokonywane są kolejne 
chirurgiczne wyczyny w zakresie 
ratowania funkcji i wyglądu 
kończyn u poszkodowanych 
pacjentów.  Jest to o tyle niezwykłe, 
a zarazem trudne, gdyż do ośrodka 
w Trzebnicy nadal trafiają setki 
pacjentów z całej Polski, szuka-
jących pomocy w zakresie chirurgii 
ręki, co na poziomie szpitala 
powiatowego jest unikatowym 
zjawiskiem w skali kraju. Są to 

zabiegi często wysokospecjalistycz-
ne gdzie niewielu specjalistów 
w kraju jest je w stanie przepro-
wadzić. 
Replantacja stała się przyjętą 
procedurą medyczną jednak 
organizacja udzielania tego typu 
świadczeń pozostawia jeszcze 
wiele do życzenia. Wąska specia-
lizacja i czasochłonne skomple-
towanie zespołu do ratowania 
amputowanej kończyny stwarza 
ryzyko utraty szansy na pozytywny 
wynik operacji malejący z każdą 
godziną.  Sam zespół chirurgiczny 
nie jest też jedynym zespołem 
potrzebnym do wykonywania tego 
typu zabiegów, potrzebne są tutaj 
zaangażowanie i doświadczenie 
innych grup medycznych, w tym 
głównie pielęgniarki operacyjne 
oraz chirurgiczne z doświadcze-
niem w opiece nad pacjentami po 
replantacji. 
Obecnie szpital w Trzebnicy stara 
się o przywrócenie akredytacji do 
przeszczepiania kończyny górnej 
od zamarłych dawców, obserwując 
jak pacjenci czekają niecierpliwie 
na możliwość odzyskania auton-
omii ciała oraz powrót do samod-
zielnego funkcjonowania. 
Szpital w Trzebnicy jest magi-
cznym miejscem pracy. Przyciąga 
ludzi wrażliwych i ambitnych, 
chcących kontynuować tradycję 
w zakresie replantacji i innych, 
skomplikowanych zabiegów; 
opiekować się pacjentami jak 
członkami rodziny; budować 
zespoły pracowników, którym 
codziennie rano chce się wstawać 
do pracy, bo wierzą w swoją misję.

Janusz Kaczmarzyk, Dominika 
Rydzewska 

Zespół specjalistów ze szpitala w Trzebnicy
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Współpraca trzebnickiego liceum ogólnokształcącego
z Uniwersytetem Przyrodniczym

Dzięki staraniom wielu osób 
i olbrzymiej życzliwości i wsparciu 
pani  prof.  dr  hab.  Elżbiety 
Pląskowskiej oraz otwartości 
Dziekana Wydziału Przyrodniczo – 
Technologicznego dr hab. pana 
Bogdana Stępnia udało nam się 
zainicjować trzyletnią współpracę 
Liceum Ogólnokształcącego im. II 
A r m i i  Wo j s k a  P o l s k i e g o 
w Trzebnicy z Uniwersytetem 
Przyrodniczym we Wrocławiu.
W y d z i a ł  P r z y r o d n i c z o  – 
Technologiczny Uniwersytetu 
objął patronatem obecną i każdą 
kolejną III klasę Liceum o kie-
runku przyrodniczo - medycznym. 
W ramach porozumienia pra-
c o w n i c y  n a u k o w i  K a t e d r y 
O c h ro n y  R o ś l i n  i  K a t e d r y 
Ogrodnictwa zaplanowali i prze-
prowadzili cykl ośmiu wyjazdów 
szkoleniowych. Zajęcia miały 
przede wszystkim wymiar prak-
tyczny. Uczniom udostępniono do 
pracy kolekcje żywych owadów 
oraz  przygotowane na ce le 
b a d a w c z e  o k a z y 
i preparaty. Mogli poczuć się jak 
naukowcy wykonując sekcję 
karaczana i zakładając hodowlę 
D r o s o p h i l a  m e l a n o g a s t e r.  
Analizowali budowę i czynności 
biochemiczne bakterii, zdobywali 
wiedzę ekspercką na temat 
wartośc i  odżywczej  warzyw 
i  poznal i  fascynujący świat 
Trzeciego Królestwa.
Poniżej przedstawiamy zakres 
zajęć.
Katedra Ochrony Roślin – 
Zakład Entomologii
Dr Kamila Twardowska, Mgr 
Joanna Magiera-Dulewicz  – Na 
sześciu nogach, czyli podróż po 

królestwie owadów
Uczestnicy warsztatów zapoznali 
się z budową zewnętrzną owada. 
Przy pomocy lupy powiększającej 
dokonali podziału owadów na 
poszczególne rzędy, tj. chrząszcze, 
motyle, błonkówki, muchówki 
rozpoznając charakterystyczne 
cechy dla danej grupy. Uczniowie 
poznali typy rozwoju i przeo-
brażenia owadów. Mieli dostęp do 
k o l e k c j i  z g r o m a d z o n y c h 
w gablotach entomologicznych. 
Uczestnicy warsztatów pracowali 
na rzeczywistym materiale utrwa-
lonym w zbiorach Jednostki. 
Poznali różne gatunki żywych 
o k a z ó w  p r o w a d z o n y c h 
w hodowlach, tj. straszyki diabel-
skie, straszyki nowogwinejskie, 
patyczaki rogate, karaczany 
madagaskarsk ie ,  karaczany 
argentyńskie, karaczany olbrzy-
mie, liśćce, modliszki marmur-
kowe, skoczogonki, rybiki, bie-
dronki azjatyckie. Uczniowie 
oswoili się z obcowaniem z owa-
dami, które okazały się być przy-
jazne w kontakcie z człowiekiem.
M g r  J o a n n a  M a g i e r a - 
D u l e w i c z ,   D r  K a m i l a 
Twardowska – Sekcja karac-
zana i muszka owocowa na 
warsztat - najlepsi pomocnicy 
w pracy naukowca.
Podczas pracy na zajęciach 
uczniowie zapoznali się z budową 
i zasadą działania mikroskopu 
stereoskopowego LUXEO2S oraz 
indywidualnej pracy z mikrosko-
pem. Uczniowie umieszczali 
karaczana madagaskarskiego 
w szalce Petriego w celu obserw-
acji cech morfologicznych. Poznali 
m.in.  szczegółową budowę 

odnóży: biodro, krętarz, udo, 
goleń, stopa. Podczas zajęć 
nauczyli się rozróżniać samca 
i samicę w obrębie tego gatunku. 
Uczniowie oglądali w powięks-
zeniu  narządy  wewnętrzne 
karaczana: układ pokarmowy, 
układ krwionośny, układ nerwowy, 
układ oddechowy, ciało tłuszcz-
owe, narządy do wydawania 
dźwięku, cewki Malpighiego. 
Wykonali samodzielnie preparaty 
mikroskopowe z tchawek wyprep-
arowanych podczas sekcji karac-
zana. Uczestnicy warsztatów 
używali do tego specjalistycznych 
przyrządów, tj. skalpeli, nożyczek 
chirurgicznych, szpilek entomo-
logicznych, lup powiększających. 
Przy pomocy kamery mikroskopo-
wej Zeiss grupa uczniów mogła 
oglądać omawiane w danej chwili 
obiekty na dużym ekranie ście-
nnym. Podczas prezentacji wykor-
zystany został specjalistyczny 
ekran multimedialny z projektore-
m. Uczniowie mieli możliwość 
pracy w laboratorium, poznali 
sprzęt laboratoryjny - wagę anality-
czną na której samodzielnie 
odważali składniki potrzebne do 
sporządzenia pożywki potrzebnej 
do założenia hodowli muszki 
owocowej w celu uzyskania 
potomstwa pierwszej generacji 
(F1). Poznali kryteria rozróżniania 
poszczególnych stadiów rozwoj-
owych muszki (jaja, larwy, poczwa-
rki, imago) oraz odróżniania płci 
u osobników dorosłych. Przy 
wykorzystaniu binokularu widzieli 
grzebień płciowy na piątym członie 

stopy I pary odnóży u samca, 
zakończenie odwłoka, zewnętrzne 
narządy płciowe u obu płci oraz 
aparat kopulacyjny u samca. 
Poznali metodę rozróżniania płci 
na etapie stadia rozwojowego 
poczwarki. Poznali metodę usyp-
iania muszek w celu identyfikacji 
płci. Poznali metodę izolacji 
poczwarek w celu uzyskania 
dziewiczych samic. 
Katedra Ochrony Roślin – 
Z a k ł a d  B i o g e o c h e m i i 
i Mikrobiologii Środowiskowej
Dr Elżbieta Magnucka – 
Analizy mikroskopowe i bio-
chemiczne bakterii.
W ramach 1,5-godzinnych war-
sztatów naukowych uczniowie po 
krótkiej prezentacji multimedi-
alnej wprowadzającej ich w tajniki 
technik przygotowywania i bar-
wienia preparatów mikrosk-
opowych, oglądali wykonane przez 
siebie preparaty z użyciem mikro-
skopów świetlnych firmy Nikon. 
Uczestnicy tych warsztatów mieli 
okazję pracować z bakteriami 
z  rodza j ów:  Pseudomonas , 
Bacillus, Staphylococcus, Sarcina 
oraz gatunkiem Escherichia coli. 
Na podstawie swoich obserwacji 
określali następujące mikroskopo-
we cechy bakterii: kształt poje-
dyncze j  komórk i ,  u łożen ie 
komórek względem siebie, zdolno-
ść bakterii do ruchu oraz zdolność 
do wytwarzania form przetrwaln-
ikowych. Wykorzystując okular 
mikrometryczny byli również 
w stanie określić wielkość poje-
dynczej komórki bakteryjnej. 
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Ponadto uczniowie wykonali 
z użyciem przygotowanych dla 
nich odczynników oraz wg otrzym-
anych instrukcji pisemnych, testy 
biochemiczne w celu zarówno 
określenia przynależności bakterii 
do grupy bakterii Gram-dodatnich 
lub Gram-ujemnych, jak i spraw-
dzenia obecności w komórkach 
bakterii enzymów aktywnych 
wyłącznie u drobnoustrojów 
oddychających tlenowo. 
Dr Małgorzata Oksińska – 
Mikroflora produktów mle-
czarskich i kiszonek.
Podczas zajęć uczniowie zapoznali 
się z techniką wykonywania 
mikroskopowych preparatów 
utrwalonych barwionych metoda 
prostą. Wykonane własnoręcznie 
preparaty oglądali pod mikro-
skopem świetlnym z zastosowa-
niem powiększenia 1000x. Jako 
materiał do obserwacji wykorzyst-
ano fermentowane produkty 
mleczarskie, takie jak jogurt, kefir, 
twaróg, maślanka i zsiadłe mleko, 
oraz kiszonki z materiału rośli-
nnego (kiszona kapusta i kiszone 
ogórki). Obserwacje mikroskopo-
we pozwoliły na zapoznanie się 
z mor fologią probiotycznych 

W dniach 15-17 września 2023 
roku w Karpaczu, w malowniczym 
mieście - sercu Sudetów, odbyło się 
wyjątkowe wydarzenie - Forum 
Ekonomiczne. To właśnie tu, na tej 
największej w Europie Środkowo-
Wschodniej platformie spotkań 
i dyskusji, spotkali się eksperci, 
liderzy biznesu, politycy i przed-
stawiciele instytucji międzynar-
odowych, którzy omawiali kwestie 
bezpieczeństwa, perspektyw 
rozwoju gospodarczego, współ-
czesnych wyzwań oraz strategii na 
przezwyciężenie kryzysów.
Udział w Forum Ekonomicznym 
w Karpaczu był nie tylko wyjąt-
kową okazją do wymiany myśli 
i doświadczeń, ale także jest 
miejscem, gdzie region Europy 
Środkowo-Wschodniej wznosi 
swój donośny głos na między-
narodowej arenie. To tu toczyły się 
rozmowy, które wpływają na 
kształtowanie przyszłości gospo-
darczej i bezpieczeństwa tego 
obszaru kontynentu.
W tegorocznej edycji Forum 
Ekonomicznego w Karpaczu brał 
udział również Powiat Trzebnicki. 

bakterii mlekowych. Omówione 
pokrótce też zostało znaczenie 
bakterii mlekowych w diecie 
człowieka.  
Katedra Ogrodnictwa - Zakład 
Uprawy Warzyw, Grzybów 
i Roślin Zielarskich
Dr Cecylia Uklańska - Pusz – 
Niezwykły świat grzybów.
Niezwykły świat grzybów, począ-
wszy od historii ich wykorzyst-
ywania i znaczenia w życiu ludzi 
został przedstawiony słuchaczom 
w formie wykładu. Przedstawiono 
sposoby odżywiania się grzybów 
i nakreślono sposoby i możliwości 
ich uprawy. Pisemne lub inne 
historyczne źródła wskazują na 
w y k o r z y s t y w a n i e  g r z y b ó w 
i znajomość ich wpływu na zdrowie 
człowieka w kulturach azjatyckich 
już od ponad 4000 lat. Omówione 
zostały właściwości lecznicze 
niektórych gatunków (przeciwn-
owotworowe, immunostymulując-
e), a także ich wartość biologiczna 
– są bowiem źródłem witamin z 
grupy B i witaminy D, a także 
białka. Uczniowie w trakcie 
wykładu mogli zadawać pytania, 
bądź też były one kierowane do 
nich. W trakcie zajęć oglądali 

J a k  p o d k r e ś l i ł a  S t a r o s t a 
Małgorzata Matusiak  - Powiat 
Trzebnicki był jedynym samo-
rządem biorącym udział w tym 
wydarzeniu. To dla nas wyjątkowe 
wyróżnienie, a Forum stało się dla 
Powiatu Trzebnickiego okazją do 
nawiązania kontaktów, wymiany 
doświadczeń oraz prezentacji 
swoich inicjatyw w kontekście 
rozwoju gospodarczego i bezpi-
eczeństwa regionu oraz okazją do 
prezentacji produktów regionalny-
ch z terenu Wzgórz Trzebnickich 
i Doliny Baryczy.
Zakończone Forum Ekonomiczne 
w Karpaczu jest i było nie tylko 
miejscem spotkań, ale także 
źródłem inspiracji, pomysłów 
i konstruktywnych rozmów, które 
przyczyniają się do dalszego 
rozwo ju  Europy  Środkowo-
Wschodniej. Wartość tego wyda-
rzenia w kontekście kształtowania 
przyszłości regionu nie może być 
przeceniana, a udział Powiatu 
Trzebnickiego jest dowodem na 
zaangażowanie i chęć aktywnego 
uczestnictwa w tych ważnych 
dyskusjach.

podłoża do uprawy grzybów, 
suszone grzyby różnych gatunków 
oraz przeprowadzali ocenę węcho-
wą pokazywanych gatunków.
Prof.  dr  hab.  Katarzyna 
Adamczewska –  Wartość 
odżywcza warzyw i barwniki 
roślinne.
Podczas zajęć przedstawiono 
zagadnienia związane z wartością 
biologiczną warzyw. Omówiono 
skład chemiczny tych roślin pod 
względem, przede wszystkim, 
zawartości witamin oraz związków 
barwnych. Przedstawiono proz-
drowotne działanie tych składnik-
ów, funkcję w organizmie czło-
wieka oraz dzienne zapotrzebo-
wan ie .  Scharak te r yzowano 
gatunki warzyw o największej 
zawartości witamin i innych 
związków biologicznie czynnych. 
U c z n i o w i e  z a p o z n a l i  s i ę 
z możliwościami wykorzystania 
naturalnych barwników rośli-
nnych w przemyśle spożywczym, 
kosmetycznym i farmaceuty-
cznym. Omówiona została również 
rola, jaką pełnią te związki che-
miczne w roślinach oraz zmiany 
barwne na roślinach warzywnych 
wynikające z niedoboru składnik-

Forum Ekonomiczne oraz zaa-
n g a ż o w a n i e  P o w i a t u 
Trzebnickiego stanowią doskonały 
przykład współpracy na rzecz 

ów mineralnych. Odbył się pokaz 
sposobów oznaczenia w roślinach, 
podczas ich wzrostu, poziomu 
niedoboru składników mineralny-
ch i zawartości substancji barwi-
ących przy pomocy sprzętu elekt-
ronicznego. Uczniowie samod-
zielnie wykonywali  pomiary 
i obserwowali oraz oceniali wynik-
ające z nich różnice w zabarwieniu 
liści.

Zaprezentowany Państwu cykl 
w y j a z d ó w  n a  U n i w e r s y t e t 
Przyrodniczy jest częścią wizji 
Liceum Ogólnokształcącego im. II 
A r m i i  Wo j s k a  P o l s k i e g o 
w Trzebnicy tworzącego związki 
z wyższymi uczelniami i jedno-
stkami naukowymi. Ścisła współ-
praca oparta na systematycznych 
i  bezpośrednich kontaktach 
z kadrą naukową daje uczniom 
szersze perspektywy wyboru swojej 
ścieżki życiowej otwierając nowe 
obszary zainteresowań, możliwo-
ści, ukazując świat nauki od 
środka. Robimy wszystko, aby 
zapewnić młodzieży standardy 
akademickie.

wspólnego celu - stabilności, 
rozwoju i bezpieczeństwa w 
Europie Środkowo-Wschodniej.

Powiat Trzebnicki na Forum 
Ekonomicznym w Karpaczu

Stoisko Powiatu Trzebnickiego

Uczestnicy Forum Ekonomicznego



Projekty unijne realizowane w szkołach
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Powiat Trzebnicki w lipcu złożył 
wniosek o dofinansowanie pn. 
„Zawodowy Powiat Trzebnicki” 
w ramach programu Fundusze 
Europejskie dla Dolnego Śląska 
2021-2027.
G łównym zd i agnozowanym 
problemem, na który odpowiada 
projekt jest niedostosowanie 
systemów kształcenia i szkolenia 
zawodowego do potrzeb rynku 
pracy szkół/placówek kształcenia 
zawodowego.
Projekt skierowany do 6 podmio-
tów - 3 technika, 3 szkoły branżo-
w e  I  s t o p n i a ,  r e a l i z o w a n y 
w Powiatowym Zespole Szkół im. 
W ł a d y s ł a w a  R e y m o n t a 
w  O b o r n i k a c h  Ś l ą s k i c h , 
Powiatowym Zespole Szkół nr 2 
im. Piotra Włostowica w Trzebnicy 
oraz Powiatowym Zespole Szkół 
im. Jana Pawła II w Żmigrodzie.
Celem projektu jest poprawa 
jakości kształcenia oraz dopasowa-
nia systemu kształcenia i szkolenia 
do potrzeb rynku pracy w trzech 
placówkach prowadzących kszta-
łcenie zawodowe w okresie od 
01.01.2024 do 30.06.2026 r.
Grupa docelowa: 740 uczniów i 60 
nauczycieli ze szkół prowadzących 

kształcenie zawodowe, dla których 
Powiat Trzebnicki jest organem 
prowadzącym.
Zadania niezbędne do osiągnięcia 
założonych celów projektu:
- organizacja form nauczania – 
staże dla uczniów (610 osób),
-  dos tosowanie  ksz ta łcenia 
i szkolenia w zawodach, na które 
występuje potwierdzone zapo-
trzebowanie na rynku, w tym 
współpraca w dostosowaniu oferty 
edukacyjnej do potrzeb regionu 
i lokalnego rynku pracy, współpra-
ca z otoczeniem społeczno–g-
ospodarczym, w tym z uczel-niami 
wyższymi (255 uczniów),
- organizację zajęć pozalekcyjnych 
przygotowujących uczniów do 
egzaminów zawodowych (375 
uczniów), 
- zajęcia wyrównawcze z matem-
atyki, przyrody i języka - 3175 
godz.,
- zajęcia rozwijające kompetencje 
z matematyki, przyrody i w zakres-
ie rozwijania świadomości i eks-
presji kulturalnej i kompetencji 
przyszłościowych w wymiarze 
1575 godz.,
- organizacja dodatkowych szko-
leń/kursów celem zwiększenia 

szansy uczniów na rynku pracy 
(740 uczniów),
-  d o r a d z t w o  e d u k a c y j n o -
zawodowe (740 uczniów), w tym 
zajęcia z trenerem przedsiębio-
rczości dla wszystkich uczniów 
w projekcie,
-  z a j ę c i a  i n d y w i d u a l n e 
Biofeedback (70 uczniów),
- zajęciach rozwijających umiej-
ętności zarządzania czasem, 
techniki uczenia się oraz radzenia 
ze stresem (390 uczniów),
- wyjazdy integracyjne dla każdej 
szkoły po 3 wyjazdy (łącznie 9 
wyjazdów, w których weźmie 
udział 135 uczniów),
- tworzenie warunków odzwiercie-
dlających naturalne warunków 
pracy właściwe dla nauczania 
zawodowego (doposażenie szkół), 
szkolenia dla nauczycieli oraz ich 
udział w studiach podyplomowych 
(łącznie 8 nauczycieli otrzyma 
dane wsparcie).

Realizacja projektu przy współ-
pracy z lokalnymi pracodawcami 
oraz ich zaangażowanie przy 
realizacji staży, wpłynie na lepszą 
jakość edukacji, podniesie poziom 
kształcenia, a w konsekwencji 
zwiększy poziom zatrudnienia na 
lokalnym rynku pracy.

Wartość ogółem projektu to ponad 
9,6 mln zł, z czego wartość możli-
wego do pozyskania dofinanso-
wania to ponad 7,7 mln zł.

Planowany okres realizacji proje-
ktu: styczeń 2024 – czerwiec 
2026. 

Liczymy na pozytywną ocenę 
i możliwość pozyskania dodatk-
owych środków finansowanych dla 
placówek zawodowych w Powiecie 
Trzebnickim.
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Powiat  Trzebnicki  otrzymał 
dodatkowe środki  związane 
z doposażeniem 3 placówek 
zawodowych tj. PZS Żmigród, PZS 
2 Trzebnica oraz PZS Oborniki 
Śląskie uczestniczących w pro-
jekcie pn. ,, Nowe umiejętności – 
nowe możliwości’’, dla których 
Powiat jest organem prowa-
dzącym. Planuje się zakup 73 szt. 
k o m p u t e r ó w  s t a c j o n-
arnych/laptopów o wysokich 
parametrach, które będą wykorz-
y s t y w a n e  p r z e z  u c z n i ó w 
w procesie dydaktycznym oraz 
pozwolą na kształcenie zawodowe 
na najwyższym poziomie. 
- 15 laptopów/komputerów sta-
cjonarnych zostanie zakupionych

 i dostarczonych do PZS Oborniki 
Śląskie.
- 25 laptopów/komputerów sta-
cjonarnych zostanie zakupionych
 i dostarczonych do PZS Żmigród.
- 33 laptopy/komputery stacjo-
narne zostanie zakupionych 
i  do s t a rczonych  do  PZS  2 
Trzebnica.
Wartość zwiększenia projektu na 
zakup komputerów stacjonarnych/ 
laptopów: 499 999,99 zł, w tym 
wkład własny pieniężny Powiatu 
Trzebnickiego - 75 tys. zł
Przez co całkowita wartość pro-
jektu wynosi 4 414 693,31 zł, 
w tym kwota dofinansowania: 
3 752 489,31 zł.

II Powiatowy Przegląd Zespołów 
Ludowych, który odbył się 15 lipca 
na terenie pałacu w Strzeszowie 
zgromadził miłośników muzyki 
ludowej z terenu całego powiatu, 
a nawet województwa. Głównym 
celem przeglądu było pielęgno-
wanie i promowanie kultury 
ludowej oraz dziedzictwa naszego 
powiatu. Przegląd stał się dosko-
nałą okazją dla zespołów ludowych 
do zaprezentowania swojego 
artystycznego dorobku i umiej-
ętności. To również szansa dla 
muzyków, aby pokazać publi-
czności wysiłek, zaangażowanie i 
pasję, jaką wkładają w zachowanie 
tradycji. Spotkanie tak wielu 
zespołów sprzyja wymianie doświ-
adczeń i inspiracji, a obecnym na 
przeglądzie mieszkańcom pozwala 

Wisznia Mała oraz Ośrodek 
Kultury,  Sportu i  Rekreacj i 
w Wiszni Małej. Zadanie zostało 
do f inansowane  ze  ś rodków 
z  b u d ż e t u  S a m o r z ą d u 

poznać i doświadczyć dziedzictwa 
muzycznej społeczności. 
Dziękujemy wszystkim zespołom 
za udział w tym pięknym wydar-
zeniu, a przybyłym miłośnikom 
kultury ludowej za obecność 
i wspólną zabawę. 
W przeglądzie udział wzięły 
z e s p o ł y :  K o s t o m ł o c i a n i e , 
Szymanowianie i Skowroneczki, 
M i r k o w i a n i e ,  M a l i n i a n i e , 
Rogożanie, Zielona Łączka,Bary-
czanie, Strzeszowianie, Trzy Dęby, 
Dy s ze l ,  A l e  Babk i ,  Ma lwy, 
Brzykowianie, Kapela Janka 
Boduszka.
II Przegląd Zespołów Ludowych 
w Strzeszowie został zorganizo-
wany przez Stowarzyszenie Borów 
t o  N a s z  D o m ,  S t a r o s t w o 
Powiatowe w Trzebnicy, Gminę 

Województwa Dolnośląskiego, 
Gminy Wisznia Mała oraz Powiatu 
Trzebnickiego. 

II Przegląd Zespołów Ludowych w Strzeszowie

Zespół Mirkowianie Zespół Ludowy Malwy z Kuraszkowa

Uczestnicy oraz organizatorzy przeglądu



Obowiązujące od 1 stycznia 2023 r. 
przepisy miały zabezpieczyć 
uczestników organizowanych 
przez przedsiębiorstwa pokazów 
sprzedażowych. Seniorzy często 
zapraszani są przez telefon na 
spotkania, na których odbywać się 
mają badania np. wzroku czy 
słuchu. Bardzo często spotkanie 
takie kończy się podpisaniem 
umowy na zakup niskiej jakości 
sprzętów wraz z kredytem.
Do Powiatowego Rzecznika 
Konsumentów zgłaszają się osoby, 
które kilka dni wcześniej skorzy-
stały z zaproszenia na spotkanie 
organizowane w Ośrodkach 
Kultury bądź restauracjach, czy 
hotelach. Jak wskazuje się zazwy-
czaj w zaproszeniach, celem 
spotkania miało być bezpłatne 
badanie wzroku bądź słuchu. 
Uczestnicy mieli w prezencie 
otrzymać np. okulary korekcyjne. 
Podczas  tak iego  spotkania , 
zazwyczaj Przedsiębiorca prosi o 
wyłączenie telefonów komórk-
owych (z powodu rzekomych 
zakłóceń przebiegu badania). 
„Badanie” zazwyczaj nie ma nic 
wspólnego z rzeczywistym badan-
iem wzroku bądź słuchu (np. 
polega na świeceniu w oczy latar-
ką), a podczas oczekiwania na 
„wyniki” organizatorzy zapraszają 
uczestników do stolików, przy 
których prezentowane są przed-
mioty, które można zakupić po 
rzekomo atrakcyjnych cenach. 

Zazwyczaj „wyniku badania” się 
nie otrzymuje, nie wspominając 
już o okularach korekcyjnych. Jeśli 
ktoś się doprosi, otrzymuje wątpli-
wej jakości okulary, które można 
zakupić za kilka złotych w aptece 
bądź kiosku. Uczestnik bardzo 
często wychodzi z podpisaną 
umową na zakup towarów oraz 
umową na kredyt na kilkanaście 
tysięcy złotych.
W styczniu weszła w życie nowe-
lizacja przepisów ustawy o pra-
wach konsumenta, zgodnie z którą 
przedsiębiorcy, którzy organizują 
tego typu pokazy, nie mogą pod-
czas tych spotkać zawierać żad-
nych umów kredytowych czy 
umów pomagających sfinansować 
prezentowaną ofertę.  Jeżel i 
podczas takiego spotkania umowa 
kredytowa zostanie zawarta, 
z mocy prawa jest nieważna. 
Organizatorzy nie mogą również 
przyjmować od klienta żadnych 
wpłat aż do upływu zazwyczaj 
14-dniowego terminu przy-
sługującego na odstąpienie od 
umowy. Przedsiębiorcy znaleźli 
jednak sposoby na obejście prawa. 
Zgodnie z nowymi przepisami, 
umowy finansowe mogą być 
zawierane w domach klientów 
podczas pokazów odbywających 
się na wyraźne zaproszenie kon-
sumenta. I stąd zazwyczaj znaj-
duje się zapis w umowie, który 
wskazuje na to, że pokaz taki odbył 
się właśnie na takie zaproszenie. 

Zapis taki jest oczywistym po-
świadczeniem nieprawdy.
Do Powiatowego Rzecznika 
Konsumentów w Trzebnicy zgłasza 
się średnio kilka osób miesięcznie, 
które stały się ofiarą nieuczciwego 
Przedsiębiorcy. Nawet po zmia-
nach przepisów, zjawisko to nie 
zostało wyeliminowane. Skala jest 
ogromna. Bardzo często umowy 
takie zawierane są na kwoty, które 
zazwyczaj przekraczające budżety 
uczestników pokazów (zapraszane 
na takie spotkania są najczęściej 
osoby starsze, samotne). Klienci 
kuszeni są więc darmowymi 
„badaniami”, a wychodzą ze 
spotkania z umową na kredyt 
i zakupami, które nawet nie są 
w stanie unieść. Umowa zazwyczaj 
obejmuje kilka pozycji, takich jak 
maty masujące, rowery czy sprzęt 
AGD. 
Z każdym takim przypadkiem, 
Powiatowy Rzecznik Konsumenta 
informuje o nieuczciwych dzia-
łaniach Przedsiębiorców Urząd 
O c h r o n y  K o n k u r e n c j i 
i Konsumentów, który może w tym 
zakresie prowadzić stosowne 
postępowania oraz nakładać kary 
w przypadku naruszenia prze-
pisów i interesu konsumentów. 
Pamiętać należy, iż w sprzedaż na 
pokazach jest niczym innym jak 
sprzedażą poza lokalem prze-
dsiębiorstwa – w związku z czym 
przysługują nam prawa m.in. 
o d s t ą p i e n i a  o d  u m o w y, 

a Przedsiębiorcę obowiązują 
przepisy dot. tego rodzaju sprz-
edaży. Konsument, który zawarł 
umowę na zakup towarów poza 
lokalem przedsiębiorstwa ma 
prawo, zazwyczaj w ciągu 14 dni 
(w niektór ych przypadkach 
w ciągu 30 dni) do odstąpienia od 
umowy, bez podania przyczyny. 
Aby termin był zachowany, należy 
wysłać oświadczenie o odstąpieniu 
od umowy w ww. terminie. Trzeba 
więc pamiętać, żeby działać szybko 
– po upływie terminu do odstąpie-
nia od umowy, uchylenie się od 
skutków takiej umowy jest bardzo 
utrudnione. 
Powiatowy Rzecznik Konsumenta 
w  T r z e b n i c y  p r z y j m u j e 
Konsumentów od poniedziałku do 
p ią tku  w godz .  8 :00-15:00 
w budynku Starostwa Powia-
towego w Trzebnicy przy ul. Leśnej 
1. Prowadzi również dyżury jeden 
dzień w miesiącu w gminach 
Powiatu Trzebnickiego. W każdym 
przypadku,  k iedy zgłos i  s ię 
Konsument, który zawarł umowę 
z nieuczciwym Przedsiębiorcą, 
Rzecznik informuje o przy-
sługujących prawach oraz pomaga 
przy odstąpieniu od umowy. 
Apelujemy również do instytucji 
oraz Przedsiębiorców, którzy 
wynajmują sale w celu organizacji 
wydarzeń, aby weryfikowały cel 
takich spotkań oraz samych 
organizatorów. 
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Seniorze – nie daj się oszukać



Uczniowie z powiatowych szkół specjalnych

poznają Dolny Śląsk

Liczne atrakcje zapewnione dla dzieciUczestnicy pikniku w Kuraszkowie

We wrześniu i październiku 
w ramach projektu pt.: „Razem 
poznajemy Dolny Śląsk” reali-
zowanym przez Stowarzyszenie 
„Pozytywka” w partnerstwie ze 
S t a r o s t w e m  P o w i a t o w y m 
w  Tr z e b n i c y,  Po w i a t o w y m 
Zespołem Specjalnych Placówek 
Szkolno-Wychowawczych im. 
M a r i i  G r z e g o r z e w s k i e j 
w Trzebnicy oraz z Powiatowym 
Centrum Pomocy  Rodz in ie 
w Trzebnicy zrealizowanych 
zostało wiele działań na rzecz 
dzieci niepełnosprawnych:
- wyjazd integracyjno - poznawczy 
do ZOO we Wrocławiu dla 40 
dzieci i młodzieży - osoby niepeł-
nosprawne wraz z opiekunami 
8 osób, 
- organizacja pikniku integracy-

ków projektu, nawiązanie nowych 
znajomości oraz zapoznanie się 
z atrakcjami Dolnego Śląska przez 
40 uczestników projektu. Wszyscy 
uczestnicy projektu to osoby 
z  n i e p e ł n o s p r a w n o ś c i a m i , 
wymagające stałej pomocy i wspa-
rcia ze strony opiekunów. 
Większość działań projektowych 
już za nami. 
14 września uczestnicy programu 
zwiedzili wrocławskie ZOO, które 
jest największym ogrodem zoolo-
gicznym w Polsce. Żyje tu ponad 
12 tysięcy zwierząt reprezen-
tu jących  1100  ga tunków – 
większość z nich jest na wyginię-
ciu. Atrakcjom i zachwytom nie 
było końca. Dzień pełen wrażeń 
z a k o ń c z y ł  s i ę  w i z y t ą 
w MacDonaldzie. 

jnego w Kuraszkowie, 
- wyjazd na warsztaty sensoryczne 
do parku zabawy do Wołowa. 
Zorganizowane zostały 2 wyjazdy 
na warsztaty, które trwały ok 
3 godz. W każdym warsztacie 
wzięło udział 40 osób niepełno-
sprawnych. Opiekunowie osób 
niepełnosprawnych byli wolontari-
uszami. 
Z dotacji pokryte zostały koszty 
zakupu biletów wstępu, wynajmu 
autokaru oraz zakupu poczęstu-
nku dla uczestników. Głównym 
celem projektu jest poprawa 
funkcjonowania w życiu codzienn-
ym osób z niepełnosprawnościami 
poprzez wyjazdy integracyjno - 
edukacyjne, pikniki i zajęcia 
warsztatowe. Dodatkowym celem 
projektu jest integracja uczestni-

21 września blisko 80 uczniów ze 
szkół specjalnych ze Żmigrodu 
i Trzebnicy uczestniczyło w pi-
kniku integracyjno-edukacyjnym 
w Kuraszkowie. Podczas imprezy 
dla dzieci zapewnionych zostało 
wiele atrakcj i :  dmuchańce, 
zabawy z animatorami, tańce, gry 
oraz poczęstunek w formie ogni-
ska z kiełbaskami i słodkości. 
28 września i 5 października 
odbyły się warsztaty sensoryczne, 
podczas których 80 dzieci z 
niepełnosprawnościami uczyło się 
i bawiło pod czujnym okiem 
animatorów. 
Projekt zrealizowany został ze 
środków pozyskanych przez 
Stowarzyszenie Pozytywka ze 
Ż m i g r o d u  o r a z  S t a r o s t w o 
Powiatowe z Trzebnicy z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa 
Dolnośląskiego.  

14  I  nr 03 (013) październik 2023



nr 03 (013) październik 2023  I  15

Rok 2023 był rekordowy pod 

względem inwestycji w powiecie 

trzebnickim. Czy 2024 rok 

będzie równie udany pod tym 

względem? 
Myślę, że na podsumowanie 2023 

roku przyjdzie jeszcze czas, choć już 

teraz można zauważyć bardzo duży 

wzrost inwestycji w naszym regio-

nie. Z prowadzonych w urzędzie 

analiz i opracowań wynika, że może 

być to rekordowy czas. Wynika 

z tego, że udało nam się przejść 

trudny okres pandemii oraz niepe-

łny dostęp do środków z funduszy 

europejskich i  osiągnąć sukces – to 

niezwykle ważne i budujące. Warto 

w s p o m n i e ć  o  t y c h  p r z e-

dsięwzięciach, które miały najw-

iększy wpływ na poprawę jakości 

życia mieszkańców Powiatu Trzeb-

nickiego. Jest ich wiele, więc może 

wskażę tylko te najważniejsze: 

przebudowa drogi powiatowej 

Ludgierzowice – Rzędziszowice 

w Gminie Zawonia, przebudowa 

drogi do Rudy Żmigrodzkiej oraz 

budowa chodnika w Korzeńsku, 

budowa chodnika w Raszowicach 

w Gminie Prusice, przebudowa 

m i e s z k a ń c o m  P o w i a t u 

Trzebnickiego. Pragnę podkreślić, 

że kontynuowane będą inwestycje 

drogowe, ale rozpoczniemy również 

nowe projekty. Przed nami remont 

drogi powiatowej za miejscowością 

Uraz i przebudowa  drogi na 

odcinku Kowale – Przecławice 

w Gminie Oborniki Śląskie, remont 

drogi Nowy Dwór – Domanowice, 

oraz budowa chodnika przy ul. 

Chrobrego w Trzebnicy oraz prze-

budowa drogi Strupina – Górowo 

w Gminie Prusice. Bardzo mi zależy, 

aby w  przyszłym roku w sposób 

szczególny wzmacniać naszą 

lokalną oświatę. Mogę zapewnić, że 

postaramy się wypracować i wdrożyć 

w życie specjalny program wsparcia 

dla edukacji, który obejmie zarówno 

inwestycje infrastrukturalne, jak 

i szeroko pojęte wsparcie dla szkól 

i  placówek oświatowych.

Co wyróżnia powiat trzebnicki 

na administracyjnej mapie 

Dolnego Śląska?
Powiat Trzebnicki jest wyjątkowy! 

Mieszkają w nim wyjątkowi ludzie! 

To również idealne miejsce do życia. 

Wspaniale położony wśród lasów, 

dolin, wzgórz, poprzecinany sta-

wami, jest miejscem magicznym 

i tajemniczym. Wartym ciągłego 

odkrywania oraz podziwiania. Nasz 

powiat jest rajem dla ornitologów, 

a poprzez rozwiniętą sieć ścieżek 

rowerowych jest też miejscem 

uwielbianym przez turystów na 

rowerach. Nie sposób wymienić 

nawet części atrakcji turystycznych, 

które wyróżniają Powiat Trzebnicki. 

Wspomnę tylko o pięknych kom-

pleksach pałacowych, miejscach 

kultu religijnego, zabytkach zar-

ówno kultury materialnej, jak 

i duchowej. Wokół leniwie płynącej 

Baryczy można odpocząć, posłu-

chać ptaków i oddać się rytmowi, 

często dziewiczej, natury. Powiat 

Trzebnicki to oczywiście nie tylko 

piękna przyroda i świadectwa 

historii, ale również współczesność. 

Myślę, że nauczyliśmy się łączyć 

tradycję z nowoczesnością, stąd 

nieustanne rozbudowywanie sieci 

drogowej, inwestycje, które mają 

ułatwiać codzienne życie mieszka-

ńców, to wsparcie dla lokalnych 

drogi  w miejscowości  Pęgów, 

modernizac ja  hal i  sportowej 

w Powiatowym Zespole Szkół 

w Żmigrodzie. Jak już wspomniałam 

przed nami jeszcze trzy miesiące 

wytężonej pracy, więc niektóre 

inwestycje są w trakcie realizacji. 

Czy rok 2024 będzie równie 

udany? 
Mam nadzieję, że tak. Właściwie to 

jestem pewna! Obserwując potenc-

jał naszego powiatu, kierunki jego 

rozwoju, kapitał ludzki, nie mogę 

nawet w najmniejszym stopniu 

wątpić i rysować pesymistycznych 

scenariuszy. Zastrzegę jednak, że  

jako odpowiedzialny samorządowie-

c, muszę zakładać ewentualne 

ryzyko niepowodzenia w realizacji 

niektórych przedsięwzięć. Muszę, 

wraz ze swoimi współpracownikami 

p r z e w i d y w a ć  k o n s e k w e n c j e 

i  zagrożenia. Wynika to po prostu 

z zarządzania strategicznego, które 

staramy się konsekwentnie wdra-

żać. Mamy w planie duże inwestycj-

e, których realizacja przypadnie na 

kolejny rok. Plany i zamierzenia 

będą oczywiście przedstawione 

Wywiad ze Starostą Powiatu Trzebnickiego 
Małgorzatą Matusiak

inicjatyw, klubów sportowych, 

sołectw, towarzystw i  stowarzyszeń, 

które są znakomitą wizytówką 

naszego regionu. To już nie tylko 

nasza „mała ojczyzna”, ale ojczyzna 

dla tych, którzy chcą do nas przy-

jechać i choć przez chwilę poczuć 

atmosferę tego miejsca. Muszę 

w tym miejscu podziękować wszy-

stkim, którzy tworzą ten cudowny 

klimat i są współtwórcami tej 

n i e z w y c z a j n e j  p r z e s t r z e n i . 

Naturalnie myślę o  mieszkańcach, 

którzy angażują się w dziesiątki 

inicjatyw, tworzą lokalną przestrzeń 

do rozwoju kultury, sportu, gospo-

darki i setek innych przedsięwzięć. 

Przecież nie od dziś wiadomo, że 

razem możemy wszystko dlatego się 

wyróżniamy i  jesteśmy wyjątkowi!

Czy Powiat Trzebnicki jest 

miejscem atrakcyjnym dla 

przedsiębiorców?
Powiat, w którym istnieje taki 

potencjał historyczny, przyrodniczy, 

turystyczny, musi być atrakcyjny dla 

przedsiębiorców. Patrząc z ich 

perspektywy, naturalnym jest, że 

będą wybierać miejsca, która mają 

potencjał. Ten potencjał można 

definiować wielorako. Czym innym 

będzie on bowiem dla branży 

gastronomicznej, hotelarskiej, 

rekreacyjno-sportowej, czy prz-

emysłu i handlu. Powiat Trzebnicki 

przez swoje położenie w bliskim 

sąsiedztwie stolicy województwa, 

wspomniane już walory krajobrazo-

we jest coraz częściej wybierany jako 

miejsce do realizacji przedsięwzięć 

o charakterze biznesowym. Jako 

samorząd lokalny staramy się 

zabiegać o udział prywatnych 

przedsiębiorców w kreowaniu 

naszej lokalnej rzeczywistości 

gospodarczej, ich obecność ma 

bowiem ogromny wpływ na rozwój 

regionu. Myślę, że jesteśmy na 

dobrej drodze i obecność małych 

oraz dużych przedsiębiorstw jest na 

naszym terenie powodem do 

zadowolenia. Zawsze jednak można 

więcej i lepiej, dlatego zapraszam do 

nas i do wspólnego budowania 

silnego powiatu. Potencjał i możliw-

ości mamy jedne z najwyższych na 

Dolnym Śląsku. Warto to sprawdzić!



W Sali Konferencyjnej Starostwa 
Powiatowego odbyła się uroczysto-
ść z okazji Święta Policji, podczas 
której świętowano i uhonorowano 
zaangażowanie oraz poświęcenie 
funkcjonariuszy w służbie społe-
czeństwu. W uroczystości udział 
w z i ę l i  S t a r o s t a  P o w i a t u 
Tr z e b n i c k i e g o  M a ł g o r z a t a 
Matusiak,   Komendant Powiatowy 
Policji w Trzebnicy komisarz 
Grzegorz  Maciąg ,  Zastępca 
Komendanta Wojewódzkiego 
Policji we Wrocławiu inspektor 
Mariusz Bużdygan oraz przed-
stawiciele lokalnych samorządów. 
Święto Policji to szczególna okazja 
do podkreślenia znaczenia tej 

i stanowią bodziec do dalszej 
służby na rzecz społeczności. 
Podczas swojego wystąpienia, 
Starosta zwróciła uwagę na misję, 
jaką pełnią funkcjonariusze:
Kiedy spotykam się z policjantami, 
czytam sprawozdania i opracowa-
nia dotyczące Waszych działań na 
terenie naszego powiatu to nie 
mam wątpliwości, że mamy do 
czynienia z osobami o wysokim 
poczuciu obowiązku. Osobami, 
które rozumieją swoją służbę jako 
misję i na pierwszym miejscu 
stawiają dobro mieszkańców. 
Fundamentem dobrego funkcjo-
nowania  n ie  t y lko  Powia tu 
Trzebnickiego, ale i całej Polski jest 
poczucie bezpieczeństwa obywat-
eli. Silny samorząd, to jednocze-
śnie dobrze i sprawnie działające 
służby.   
W swoim przemówieniu, Zastępca 
Komendanta Wojewódzkiego 

instytucji w życiu publicznym. 
Policja odgrywa nieocenioną rolę 
w utrzymaniu pokoju i porządku 
w  spo ł eczeńs tw ie ,  a  t akże 
w zapewnieniu bezpieczeństwa 
obywatelom. Funkcjonariusze 
codziennie ryzykują swoje życie, 
aby bronić nas przed przestępczo-
ścią, a ich obecność i profesjona-
lizm stanowią fundament prawo-
rządności. Podczas uroczystości 
wręczane były także zasłużone 
awanse oraz nagrody dla policj-
antów, którzy wyróżnili się szczegó-
lnym poświęceniem i zaangażowa-
niem w wykonywaniu swoich 
obowiązków. Te wyróżnienia są 
dowodem uznania dla ich pracy 

Policji we Wrocławiu inspektor 
Mariusz Bużdygan, podkreślił 
trudną, ale niezwykle ważną rolę, 
jaką pełnią policjanci w społecze-
ństwie. Podziękował wszystkim 
funkcjonariuszom za ich oddanie 
i profesjonalizm, a także za poświę-
cenie swojego czasu i zdrowia dla 
dobra innych. Ponadto, zachęcił 
wszystkich do dalszego rozwijania 
umiejętności, podnoszenia kwalifi-
kacji zawodowych i wspólnego 
dążenia do poprawy bezpieczeń-
stwa publicznego. 
Cała uroczystość odbyła się 
w duchu uznania, wdzięczności 
i szacunku wobec policjantów oraz 
ich codziennego wkładu w nasze 
społeczeństwo. Była to doskonała 
okazja, aby podkreślić ważną rolę 
policji i przypomnieć o jej niezbę-
dnym wkładzie w tworzeniu 
bezpiecznego środowiska dla 
wszystkich obywateli. 

Święto Policji
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"Nie umiera ten, kto pozostaje w sercach 
i pamięci żywych"

Serdeczne podziękowania 
krewnym, przyjaciołom, znajomym,

współpracownikom z Zarządu Dróg Powiatowych 
w Trzebnicy 

oraz wszystkim, którzy wzięli udział 
w uroczystościach pogrzebowych

w dniu 25.08.2023 r. w Pasikurowicach
Ś.P.

MARKA RAJTERA

składa pogrążona w smutku Rodzina



We wspaniałej atmosferze spotkały 
się środowiska samorządowe 
w Rudzie Żmigrodzkiej pod has-
łem „Budujemy mosty międzypok-
oleniowe”. 
Wspaniały,  s łoneczny dzień 
sprzyjał aktywności na świeżym 
powietrzu. Do Rudy Żmigrodzkiej 
przyjechało wielu gości z całego 
r e g i o n u  b y  w z i ą ć  u d z i a ł 
w I Wielopokoleniowym Pikniku 
Sportowo – Integracyjnym Rad 
Powiatu Trzebnickiego, organizo-
wanym przez Stowarzyszenie 
„Złota  Jes ień”  oraz  Powiat 
Trzebnicki.
Wydarzenie oficjalnie otworzyła 
prezes „Złotej Jesieni” Maria Kula, 
która wspólnie z przewodniczącym 
R a d y  S e n i o r ó w  P o w i a t u 

W tym roku dwa piękne wieńce 
przygotowane przez mieszkańców 
Siemianic i Kanclerzowic reprez-
entowały Powiat Trzebnicki na 
D o ż y n k a c h  Wo j e w ó d z k i c h 

– kto zwyciężył? Odpowiemy Wam 
– WSZYSCY – gdyż celem pikniku 
była budowa mostów, nie podział.
Dla przybyłych na wydarzenie 
przygotowanych było wiele atrak-
cji. Odbył się konkurs w ramach 
p r o g r a m u  „ B e z p i e c z n y 
Dolnoślązak”, prowadzony przez 
gości z Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Dolnośląskiego, 
w którym do wygrania były wspan-
iałe gadżety. Dodatkowo odbyła się 
rywalizacja o tytuł „Mistrza 
Frisbee”, a czas umilały występy 
artystyczne zespołu Fresh Stars 
i  I z a b e l i  M o ż d ż e ń ,  k a p e l i 
Brzykowianie  oraz  Zespołu 
Ludowego Ale Babki wspieranego 
przez Bogdana Syka. Kto zgłodniał, 
mógł skorzystać z przygotowanego 

Szczepanowie została wyróżniona 
przez Dolnośląską Izbę Rolniczą 
i  uznana za najpiękniejszą. 
Natomiast Sołectwo Siemianice, 
którego wieniec dożynkowy 

T r z e b n i c k i e g o  A d a m e m 
Nowakiem, burmistrzem Gminy 
Ż m i g r ó d  R o b e r t e m 
L ewandowskim i  członkiem 
Zarządu Powiatu Trzebnickiego 
Pawłem Olesiem przywitała 
przybyłych gości. 
Głównym punktem pikniku była 
rywalizacja sportowa w pięciu 
konkurencjach: zadania tekstowe, 
przenoszenie wody, wyścig kolar-
ski, rzut frisbee oraz rzut lotką do 
celu. Do walki zgłosiło się pięć 
drużyn: Gmina Żmigród, Gmina 
Zawonia, Gmina Oborniki Śląskie, 
Gmina Prusice oraz Starostwo 
Powiatowe w Trzebnicy. Cóż to były 
za emocje! Zmagania pochłonęły 
uczestników w stu procentach. 
A stawiając najważniejsze pytanie 

i Prezydenckich. 
Korona żniwna upleciona przez 
mieszkańców Kanclerzowic 
z  Gminy  Żmig ród  podcza s 
D o ż y n e k  Wo j e w ó d z k i c h  w 

poczęstunku – kiełbasek z grilla, 
grochówki, pajdy chleba ze smal-
cem i ogórkiem, a także słodkości. 
Nie zabrakło wspólnych tańców, 
wymiany doświadczeń i wszech-
obecnej integracji.
Serdeczne podziękowania orga-
nizatorzy kierują do wszystkich 
placówek i osób, które pomogły 
w przygotowaniu imprezy. Piknik 
zakończył się wielkim sukcesem, 
którego wymiar ukazany był 
poprzez zadowolenie uczestników. 
Już teraz możemy zaprosić na 
kolejną edycję wydarzenia za rok. 
Zadanie współfinansowane było ze 
ś r o d k ó w  U r z ę d u  M a r s z a -
ł k o w s k i e g o  Wo j e w ó d z t w a 
Dolnośląskiego oraz Powiatu 
Trzebnickiego.

w zeszłym roku zajął I miejsce na 
Dożynkach Wojewódzkich repre-
zentowało Powiat Trzebnicki oraz 
Dolny Śląsk podczas Dożynek 
Prezydenckich w Warszawie.

Piknik Międzypokoleniowy w Rudzie Żmigrodzkiej 

Kanclerzowice i Siemianice na dożynkach
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Delegacja sołectwa Kanclerzowice podczas dożynek wojewódzkich Delegacja sołectwa Siemianice na Dożynkach Prezydenckich



Zostań rodziną zastępczą
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Powiatowe Centrum Pomocy 
R o d z i n i e  w  Tr z e b n i c y  - 
Organizator Rodzinnej Pieczy 
Zastępczej w powiecie trzebni-
ckim poszukuje kandydatów do 
pełnienia funkcji rodziny zastę-
pczej i rodzinnego domu dziecka.
Jest mnóstwo dzieci pozbawionych 
opieki rodziców biologicznych, 
które potrzebują ciepła i praw-
dziwego domu. 
Chcesz poświęcić swój czas i dać 
wsparcie i opiekę dzieciom? – 
naprawdę możesz im pomóc. 
Rozważ możliwość utworzenia 

We wrześniu 2023 roku na terenie 
Dolnego Śląska i powiatu trzeb-
nickiego gościliśmy przedstawi-
cieli rządu na czele z Prze-
wodniczącym Rady Najwyższej 
Autonomicznej Republiki Adżarii 
Davitem Gabaidze, Ministrem 
F i n a n s ó w  i  G o s p o d a r k i 
Autonomicznej Republiki Adżarii 
Jaba Phutkaradze oraz przedstaw-
iciel i  regionu partnerskiego 
Powiatu Trzebnickiego na czele 
z burmistrzem regionu Shuakhevi 
Omarem Takidze.
Podczas wizyty gruzińskiej dele-
gacji w naszym regionie omówione 
zostały szczegóły współpracy 

rodziny zastępczej lub rodzinnego 
domu dziecka. 
Co trzeba zrobić, żeby zostać 
rodziną zastępczą? 
Odpowiedź brzmi „Trzeba się 
zgłosić do PCPR  w Trzebnicy”. Tu 
uzyskasz wszelkie, niezbędne 
informacje dotyczące rodzicielst-
wa zastępczego.
Jeśli mieszkacie w Powiecie 
Trzebnickim i chcecie dołączyć do 
g r o n a  N a s z y c h  R o d z i n 
Zastępczych, to dzwońcie do nas: 
71 387 05 96 
Serdecznie  zapraszamy!

w zakresie gospodarczym, eduka-
cji, pomocy społecznej, opieki 
zdrowotnej czy sektora sportowo - 
rekreacyjnego. To był dobry czas na 
w y m i a n ę  d o b r y c h  p r a k t y k 
w wymienionych obszarach, 
a także określenie planów działań 
na najbliższy czas. 
Warto wspomnieć, iż w czerwcu 
przedstawic ie le  Samorządu 
Województwa Dolnośląskiego, 
w  t y m  S t a r o s t a  P o w i a t u 
Tr z e b n i c k i e g o  M a ł g o r z a t a 
Matusiak oraz Przewodnicząca 
Rady Powiatu Trzebnickiego 
Joanna Wiraszka odwiedzil i 
partnerski powiat w Gruzji.

Powiat Trzebnicki otwarty na współpracę i rozwój 



nr 03 (013) październik 2023  I  19

Zanim zainwestujesz w zakup gruntu na cele inwestycyjne

Zakup gruntu pod inwestycję 
budowlaną wiąże się z poniesie-
niem znacznych kosztów finanso-
wych. Chcąc dokonać inwestycji 
na tym polu, należy więc spraw-
dzić stan nieruchomość pod 
wieloma względami. Istotny jest 
nie tylko stan faktyczny nieruc-
homości, tj. lokalizacja szczeg-
ółowa, położenie względem infra-
struktury drogowej oraz terenów 
zabudowanych, ukształtowanie 
terenu,  dostęp do  mediów. 
Niemniej ważny jest stan prawny 
nieru-chomości, którą planujemy 
nabyć. W dużej mierze najczęściej 
sprawdzamy czy na danym terenie 
obowiązuje miejscowy plan zagos-
podarowania przestrzennego 
(m.p.z.p.), a więc przede wszyst-
k im  zagadn ien i a  zw iązane 
z wymaganiami i ograniczeniami 
zabudowy terenu na podstawie 
przepisów o planowaniu i zagospo-
darowaniu przestrzennym oraz 
Prawa budowlanego. Jednak 
niemniej ważne przy planowaniu 
i n w e s t y c j i  z w i ą z a n e j 
z zakupem gruntu są również 
uwarunkowania środowiskowe 
m.in.: jakie grunty występują 
w granicach przedmiotowej 
nieruchomości, czy są to użytki 
rolne, a jeśli tak to jakiego rodzaju i 
jakiej klasy; czy nieruchomość 
znajduje się w granicach obszarów 
chronionych; czy nie występują na 
jej terenie udokumentowane złoża 
kopalin, zbiorniki wód podziemn-
ych oraz zinwentaryzowane 
osuwiska mas ziemnych, a także 
czy znajduje się w obszarze zagro-
żonym powodzią lub podtopieni-
ami. Występowanie pewnych 
czynników takich jak np.: gruntów 
rolnych chronionych, obszaru 
zagrożenia powodziowego, kopa-
lin, osuwisk czy różnych form 
ochrony przyrody, będzie warunk-
owało możliwość lub brak możliw-
ości zabudowy przedmiotowego 
terenu. Ponadto rozpoznanie 
terenu i pozyskanie informacji 
w powyższym zakresie jest niezbę-
dne choćby z uwagi na konie-
czność uzyskania dodatkowych 
pozwoleń, które niejednokrotnie 
mają wpływ na wydłużenie czasu 
realizacji inwestycji a także wzrost 
kosztów z jakimi musi się liczyć 
inwestor. 
Tak przykładowo, poruszając jeden 
z ww. aspektów, jeśli na danym 

należy uzyskać przed pozwole-
niem na budowę. 
Na podstawie danych, udostępnia-
nych aktualnie na stronach 
internetowych właściwych organ-
ów administracyjnych, inwestor 
może częściowo we własnym 
zakresie uzyskać szereg istotnych 
i n f o r m a c j i .  N a  s t r o n a c h 
Generalnej Dyrekcji Ochrony 
Środowiska można uzyskać dane 
m.in. dotyczące miejsc wystę-
powania różnych form ochrony 
p r z y r o d y ,  n a  s t r o n a c h 
Państwowego Gospodarstwa 
Wodnego Wody Polskie udostępni-
ane są informacje dotyczące m.in. 
zasięgu obszarów zagrożonych 
powodzią i podtopieniami, na 
stronach Państwowego Instytutu 
Geologicznego – Państwowego 
Instytutu Badawczego udostę-
pniane są dane dotyczące m.in. 
miejsc występowania udokumen-
towanych złóż kopalin, głównych 
zbiorników wód podziemnych 

terenie występują użytki rolne 
wytworzone z gleb pochodzenia 
mineralnego i  organicznego 
zaliczane do klas I, II, III, IIIa, IIIb 
oraz użytki rolne klas IV, IVa, IVb, V 
i VI wytworzone z gleb pocho-
dzenia organicznego, to inwestycja 
na takich gruntach objęta jest 
wymogiem uzyskania decyzji 
właściwego starosty zezwalającej 
na wyłączenie z produkcji rolni-
czej. Co więcej zezwolenie na 
wyłączenie gruntów z produkcji 
rolniczej wiąże się z opłatami 
uzależnionymi, co do wysokości, 
od rodzaju i klasy użytku (co może 
stanowić podstawę negocjacji ceny 
zakupu nieruchomości). Ponadto, 
nie dla wszystkich gruntów możli-
we jest uzyskanie takiego zezwo-
lenia. Bowiem przeznaczenie na 
cele nierolnicze gruntów rolnych, 
stanowiących użytki rolne klas 
I-III wymaga uzyskania zgody 
ministra właściwego do spraw 
rozwoju wsi, co dokonuje się 
w procedurze uzgadniania miej-
scowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy. Zgoda, 
o której mowa wyżej,  nie jest 
wymagana, w drodze wyjątku, dla 
gruntów stanowiących użytki rolne 
klas I-III, położonych na obszarze 
uzupełnienia zabudowy w rozum-
ieniu przepisów o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrze-
nnym.
Zatem w wielu przypadkach - 
szczególnie na terenach nieobjęty-
ch miejscowym planem zagos-
podarowania przestrzennego, 
wymagających uzyskania decyzji o 
warunkach zabudowy lub posia-
dających decyzje o warun-kach 
zabudowy, jednak wydane przed 
24 września 2023 r. tj. przed 
wejściem w życie zmian do ustawy 
z  d n i a  3  l u t e g o  1 9 9 5  r. 
o ochronie gruntów rolnych 
i leśnych, w zakresie opisanego 
wyjątku - może zajść sytuacja, 
w której to organ odmówi wydania 
zezwolenia na wyłączenie gruntów 
z produkcji rolniczej. Co za tym 
idzie, inwestor nie uzyska również 
pozwolenia na budowę. Należy 
więc mieć na uwadze, że zakup 
nieruchomości, nawet z wydanymi 
warunkami zabudowy, nie zawsze 
gwarantuje możliwości uzyskania 
niezbędnych pozwoleń, w tym 
zezwolenia na wyłączenie gruntów 
rolnych z produkcji rolniczej, które 

i ujęć wód podziemnych. 
Strony internetowe prowadzone 
przez organy centralnej admini-
stracji rządowej i jednostki samor-
ządu terytorialnego oraz instytuty 
badawcze, stanowią bazę, z której 
warto korzystać dla wstępnego 
rozpoznania terenu pod realizację 
danej inwestycji. 
Należy jednak pamiętać, że 
szczegółowe i aktualne dane 
można uzyskać w siedzibach 
właściwych organów administracji 
publicznej, w tym np. w zakresie 
gruntów rolnych podlegających 
ochronie w Wydziale Ochrony 
Środowiska Rolnictwa i Leśnictwa 
S t a r o s t w a  P o w i a t o w e g o 
w Trzebnicy przy ul. Leśnej 1. 
Odpowiednie rozpoznanie terenu 
pod realizację planowanej inwe-
stycji stanowi podstawę właści-
wego planowania, warunkuje 
możliwość jej przeprowadzenia 
i wpływa na sprawność jej reali-
zacji. 
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Szanowni czytelnicy podnosimy 
w/w temat na łamach naszego 
czasopisma ponieważ czasami 
urzędy, urzędnicy posługują się 
zwrotami wynikającymi z przepi-
sów ustaw, nie do końca zrozu-
miałymi przez klientów urzędów 
gmin czy powiatów, czy innych 
urzędów. Poniżej przedstawiamy 
pojęcie nazwy komunalizacja 
celem lepszego zrozumienia tego 
procesu, który także zachodzi 
w powiecie trzebnickim np.  
z  wniosku Wydziału Nieru-
chomości kierowanego do Pana 
Wo j e w o d y  D o l n o ś l ą s k i e g o 
o komunalizację rowów będących 
własnością Skarbu Państwa, aby 
stały się one po prostu własnością 
gminy na, której w/w rów się 
znajduje. 
Komunalizacja – proces polegający 
na przejmowaniu mienia pań-
stwowego przez podmioty komu-
nalne. Komunalizacja mienia 
państwowego najczęściej odby-
wała się przy utworzeniu samo-
rządu gminnego, w celu wyposa-
żenia gmin w niezbędny do funk-
cjonowania majątek,  a zmiany 
w łaśc ic ie l sk ie  t j .  p rze j śc ie 
w drodze wydania na wniosek np. 
Starosty decyzji administracyjnej, 
iż w/w działka (np. rów meliorac-
yjny) staje się własnością Gminy, 
mogą przyczyniać się do bardziej 
efektywnego zarządzania i lep-
szego zaspokajania potrzeb lokal-
nych społeczności. 
Organy administracji rządowej, 
zarządzającej majątkiem pańs-
twowym w imieniu  Sk arbu 
Państwa np. Wojewodowie, zostały 
zobowiązane do przekazania na 
r zecz  gmin  n ie ruchomośc i 
i mienia ruchomego zgodnie 
z ustawą z dnia 10 maja 1990 roku 
Przepisy wprowadzające ustawę 
o samorzą-dzie terytorialnym 
i ustawę o pracownikach samo-
rządowych. Nabycie własności 
nieruchomości następuje z dniem 

wejścia w życie przepisów ustawy 
zwanej komunalizacją, czyli 
z dniem 27 maja 1990 roku ale 
potwierdzenie przejścia prawa 
wymaga wydania przez wojewodę 
decyzji, która jest jedynym, sfor-
malizowanym dowodem nabycia 
składników mienia państwowego 
na rzecz gmin . 
W oparciu o ustawę komunaliza-
cyjną z dnia 10 maja 1990 roku 
istnieją dwa tryby komunalizacji : 
- z mocy prawa  dla nieruchomości 
spełniające warunki określone 
w ustawie 
- na wniosek – dla nieruchomości 
nie spełniających warunków 
umożliwiających  komunalizację, 
czyli przekazanie nieruchomości 
na własność  z mocy prawa gmin-
om, ale związanych z realizacją 
zadań gmin .
Przy drugim sposobie komuna-
lizacji mienie Skarbu Państwa nie 
staje się własnością gmin z mocy 
prawa, lecz na podstawie decyzji 
wojewody, w naszym  przypadku 
Wo j e w o d y  D o l n o ś l ą s k i e g o . 
Komunalizacja w drugim przy-
padku tj. na wniosek jest fakultaty-
wna w tym sensie, że przepis ten 
przyznaje wojewodzie możliwość 
swobodnego decydowania o tym, 
czy na podstawie decyzji wojewody 
przekaże on określone mienie 
gminom (np. między innymi rowy 
melioracyjne), czy też nie . 
Ta decyzja administracyjna Pana 
Wojewody ma charakter uzna-
niowy. 
Mając powyższe na uwadze 
w naszym powiecie Wydział 
N i e r u c h o m o ś c i  S t a ro s t w a 
Powiatowego w Trzebnicy po 
analizie stanu prawnego nieruc-
homości (np.  działki stanowiącej 
rów melioracyjny)  składa wniosek 
na prośbę gminy wchodzącej 
w skład powiatu trzebnickiego 
o przeniesienie prawa własności 
działki Skarbu Państwa na rzecz 
danej gminy .

Komunalizacja nieruchomości 
Skarbu Państwa
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Co słychać w szkołach powiatowych
LO TRZEBNICA
W  r e k r u t a c j i  d o  L i c e u m 
Ogólnokształcącego im. II Armii 
Wojska Polskiego w Trzebnicy 
w bieżącym roku wzięło udział 376 
kandydatów, czyli o 75 więcej niż 
w roku ubiegłym. W ofercie znalaz-
ło się   5 klas pierwszych:
- humanistyczno - medialna 
(przedmioty realizowane na 
p o z i o m i e  ro z s z e r z o n y m  t o 
j. angielski, j. polski i historia)
- politechniczna (przedmioty 
realizowane na poziomie rozsze-
rzonym to j. angielski, matematyka 
i fizyka)
- przyrodniczo – medyczna (prze-
dmioty realizowane na poziomie 
rozszerzonym to j. angielski, 
biologia i chemia)
- dwujęzyczna z językiem angiel-
skim na poziomie dwujęzycznym 
oraz geografią,  informatyką 
i naukami społeczno – ekonomi-
cznymi nauczanymi dwujęzycznie 
(przedmioty realizowane na 
poziomie rozszerzonym to geogra-
fia i wiedza o społeczeństwie)
- ekonomiczno – turystyczna 
(przedmioty realizowane na 
p o z i o m i e  ro z s z e r z o n y m  t o 
j. angielski, matematyka i geogra-
fia)
Do wszystkich oddziałów apliko-
wało więcej kandydatów niż szkoła 
oferowała miejsc, jednak najwię-
kszą popularnością cieszyły się 
klasy przyrodniczo – medyczne 
i klasa dwujęzyczna. W związku 
z tak dużym zainteresowaniem, za 
zgodą organu prowadzącego, 
utworzono dodatkową szóstą klasę 
pierwszą o kierunku przyrodniczo 
- medycznym. Dzięki współpracy 
L i c e u m  z  U n i w e r s y t e t e m 
Przyrodniczym   oferta eduka-
cyjna szkoły jest wzbogacona 
o zajęcia praktyczne organizowane 
tylko dla naszych uczniów na 
uczelni wyższej. To z pewnością 
miało duży wpływ na zaintereso-
wanie młodzieży kształceniem się 
w  oddz ia l e  p rzy rodn iczo  – 
medycznym. W sumie do klas 
pierwszych przyjęto 159 uczniów.
W czasie wakacji przeprowadzono 
n a s t ę p u j ą c e  m o d e r n i z a c j e 
w budynku szkoły i na terenie 
przyszkolnym:
 1. Na ternie nieużywanego 
kortu tenisowego zlikwidowano 
niedziałające słupy oświetleniowe, 
rozebrano ogrodzenie ze zni-

szczonej siatki metalowej i mur. 
Teren został wyrównany i obsiany 
trawą.
2.Wyrównano i  utwardzono 
miejsce przy boisku oraz zaku-
piono i zamontowano na nim nowe 
ławki. Zakupione i wymienione 
zostały również deski w pozosta-
łych istniejących 25 ławkach na 
terenie przyszkolnym (prace 
w trakcie).
3.Zlikwidowano osuwający się 
i zagrażający bezpieczeństwu mur 
oporowy oraz barierki metalowe 
wzdłuż bieżni.
4.Przeprowadzono remont gabi-
netu języka polskiego i gabinetu 
wicedyrektora.
5.Przeprowadzono remont gabi-
netu historycznego – stworzono 
audytorium oraz zakupiono do 
niego nowe wyposażenie.
6.Wyremontowano dwa pomie-
szczenia przeznaczone na sekre-
tariat szkoły i zakupiono niezbędne 
wyposażenie.
7.Pomalowano część korytarza 
szkolnego.
 8.Zakupiono i wymieniono 9 sztuk 
drzwi w toalecie uczniowskiej dla 
chłopców.

PZS ŻMIGRÓD
Rekrutacja nowych uczniów do 
naszej placówki na rok szkolny 
2023/2024, tak jak w innych 
szkołach, przebiegała pod znakiem 
małej ilości miejsc w stosunku do 
zainteresowania kandydatów, 
w związku z kumulacją roczników.
Niemniej udało się ją przepro-
wadzić sprawnie do końca i w taki 
sposób, aby żaden uczeń nie został 
z niczym i mógł rozpocząć naukę w 
naszej szkole. Najpopularniejszym 
kierunkiem nauczania wśród 
kandydatów było technikum 
żywienia i usług gastronomi-
cznych. Coraz większą popular-
nością cieszy się też Technikum 
Programistyczne.
W trakcie wakacji najważniejszą 
inwestycją była wymiana podłogi 
w sali sportowej naszej szkoły, 
a także przeprowadzenie remontu 
innych elementów na sali takich 
jak drabinki, bramki, czy elekt-
ryczne rolety w oknach. Wszystko 
to  spowodowało,  że  śmia ło 
możemy powiedzieć, że mamy 
w końcu salę sportową z prawdzi-
wego zdarzenia i godną XXI wieku.
Ponadto gruntownie wyremonto-

wana została pracownia histo-
ryczna. Dodatkowo w holu szkoły 
zostały zamontowane specjalne 
rolety elektryczne, które po 
opuszczeniu stanowią dodatkową 
salę dydaktyczną. Ponadto na 
korytarzach szkolnych zostało 
wymienione oświet lenie  na 
energooszczędne i bardziej przy-
jazne dla wzroku. Do tego wyko-
nanych zostało wiele drobniej-
szych, bieżących remontów. 

PZS OBORNIKI ŚLĄSKIE
Rekrutacja do Powiatowego 
Zespołu Szkół im. W. Reymonta 
w Obornikach Śląskich na rok 
szkolny 2023/2024 zakończyła się 
olbrzymim sukcesem, utworzono 
9 klas pierwszych (5 – w LO, 2 
w Technikum i 2 w Branżowej 
Szkole I Stopnia). Największym 
zainteresowaniem wśród uczniów 
cieszyła się klasa humanistyczna 
i biologiczno-geograficzna w LO 
oraz kierunek technik reklamy 
w Technikum.  Nowośc iami 
 ofercie edukacyjnej Liceum 
Ogólnokształcącym im. K. Holteia, 
które również cieszyły się olbrzy-
mim zainteresowaniem są certy-
fikowany przez Ministerstwo 
Obrony Narodowej  Oddzia ł 
Przygotowania Wojskowego (dalej 
OWP) oraz klasa dwujęzyczna 
o  spec ja lnośc i  b io log iczno-
chemicznej. Pomysł powołania 
tych klas pojawił się w związku 
z poszukiwaniem jak najbardziej 
atrakcyjnych dla uczniów kier-
unków, które stanowiłyby wyróżnik 
dla szkoły. Jednocześnie uzupełni-
ły one lukę w propozycji edu-
k a c y j n e j  n a s z e g o  Po w i a t u 
(w szczególności fakt ten zauw-
ażalny jest w kontekście OWP, gdyż 
najbliższe klasy tego typu istnieją 
we Wrocławiu i w Rawiczu). Mamy 
nadzieję, że OWP i klasa dwujęzyc-
zna staną się stałym elementem 
oferty naszej szkoły. 
 
Tegoroczne wakacje stanowiły 
również ważny czas poświęcony 
remontom i doposażaniu szkoły 
w niezbędne środki dydaktyczne. 
W budynku przy ul. Parkowej 
została przeniesiona pracownia 
kierunku technik reklamy, którą 
wyposażono w nowoczesny sprzęt 
pozyskany z projektu „Edukacja 
p r z y s z ł o ś c i  w  P o w i e c i e 
Trzebnickim”.  Przeniesiono 
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Przeniesiono również bibliotekę 
szkolną wymieniając jej całe 
wyposażenie ,  dz ięk i  czemu 
u c z n i o w i e  T e c h n i k u m 
i Branżowej Szkoły I Stopnia będą 
mogli korzystać z księgozbioru w 
bardziej komfortowych warunk-
ach. Również w budynku Liceum 
poczyniono inwestycje. W dwóch 
salach lekcyjnych wymieniono 
oświetlenie na bardziej energo-
oszczędne, dokonano bieżących 
prac malarskich oraz zastąpiono 
zużyte meble nowymi. Z inicjatywy 
Rady Rodziców LO zakupiono do 
hallu szkolnego 12 wygodnych puf, 
które będą elementem tzw. strefy 
chilloutu. 

PZS 2 TRZEBNICA
W PZS 2 utworzonych zostało 
9 oddziałów, 5 w technikum:
- technik logistyk (3 oddziały),
-technik informatyk/technik 
grafiki i poligrafii cyfrowej,
-technik handlowiec/ technik 
ekonomista,
Oraz 4 w Branżowej szkole 
I stopnia: 3 klasy wielozawodowe 
oraz 1 klasa sprzedawców.
W postępowaniu rekrutacyjnym 
zostało złożonych 498 wniosków, 
z czego zakwalifikowano 298. 
W postępowaniu uzupełniającym 

liczba wniosków złożonych 45, 
z czego przyjęto 28. 
W sumie do klas pierwszych 
przyjęto 273 osoby.
Największą popularnością cieszyły 
się kierunki: technik logistyk, 
technik informatyk oraz sprze-
dawca i elektryk.
W okresie wakacyjnym przepro-
wadzono szereg remontów m.in.:
- wymienione zostały rury kanal-
izacyjne,
- przeprowadzona została reno-
wacja kotłów grzewczych szkoły 
(kotłownia),
- utworzono dwie nowe pracownie: 
f i zyczną  i  chemiczną wraz 
z zapleczem,
- odmalowano 12 pomieszczeń 
klasowych oraz części wspólne 
(korytarze w budynku A wraz 
ach oraz toalety),
- zaadoptowano 3 pomieszczenia 
szkolne na   nowe sale lekcyjne,
- zdemontowano oraz zamontowa-
no nowoczesny monitoring szkoły,
- przygotowano pomieszczenie na 
sklepik szkolny,
- zostały wymienione podłogi 
 kilku gabinetach,
- zaplanowano utworzenie patia 
dla uczniów szkoły (projekt 
w realizacji).
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nastawieniem, bez uprzedzeń, bez 
szyderstwa i złośliwości. Uśmiech 
jest bowiem zupełnie czym innym 
niż śmiech (w sensie wyśmie-
wania) – sardoniczny, złośliwy, 
świadomie poniżający.
Uśmiech zazwyczaj jest manife-
stacją łagodności. Dlatego tak 
często przyjmujemy skierowany do 
nas uśmiech z poczuciem ulgi 
i zadowolenia. 
Uśmiech bywa także zachętą do 
działania – uśmiech nauczyciela 
jest potężną zachętą dla nieśmia-
łego ucznia. Można nim często 
osiągnąć znacznie lepsze skutki 
wychowawcze i dydaktyczne niż 
ruganiem i srogością. Uśmiech 
bowiem wyzwala znacznie więcej 
chęci do działania niż przymus 
i nieustanne karcenie. Wyzwala 
w osobie, do której go kierujemy, 
rezerwy wiary w siebie i swoje 
możliwości, co skutkuje pracą nad 
sobą, by udowodnić innym swoją 
wartość. Uśmiech apeluje do 
wewnętrznych sił, mobilizuje 
i pobudza do wysiłku.
Mamy też jednak drugą stronę 
medalu, bo uśmiech bywa także 
okrutny, bywa złośliwy. Jednak 
wtedy nie jest on kierowany do 
innych. Jest kierowany do siebie. 
Do własnego okrucieństwa, 
złośliwości, małości. Któż z nas nie 
doświadczył widoku złośliwego 
uśmiechania się pod nosem 
nikczemników na nasz widok? 
Łatwo odróżnić taki uśmiech 
i łatwo zrozumieć, co on „mówi”. 
Jest on erzacem śmiechu, jest 
narzędziem i środkiem w dążeniu 
do poniżenia innego człowieka. 
Łatwo odróżnimy jednak uśmiech 
okrucieństwa od uśmiechu współ-
czucia, przesyłanego nam jako 
sygnał rozumiejącego człowie-
czeństwa.
Zabiegamy nieustannie o cudze 
uśmiechy, ponieważ bez uśmiechu 
świat wydaje się odczłowieczony, 
pozbawiony ludzkich wartości 
i społecznych więzi. Uśmiech jest 
wobec tego najprostszym i naj-
wymowniejszym sygnałem człowi-
eczeństwa wysyłanym do innego 
człowieka. Odpowiadajmy więc na 
te sygnały. Uśmiechajmy się do 
siebie! Nawet wtedy, gdy ciężko 
nam na duszy.
Uśmiech po prostu ułatwia życie 
i nadaje mu poloru. Nadeszła 
cudowna jesień, uśmiechajmy się 
więc do siebie jak najczęściej. 
Naprawdę warto.

Dr Krzysztof Sztalt, socjolog 
kultury, ponad dwudziestole-
tni wykładowca Uniwersytetu 
Wrocławskiego. 
                                          
Nadeszła jesień. Melancholijna, 
ciepła i trochę smutna, polska 
złota jesień. A więc najwyższa pora 
na uśmiech!

Dlaczego tyle zabiegów o uśmiech 
sprzedawczyni? Dlaczego kam-
pania o uśmiech w urzędach?
Przecież uśmiech wymuszony 
traci ten walor, o który w tych 
zabiegach chodzi, i staje się tylko 
kwaśnym skrzywieniem ust. 
A jednak chodzi o uśmiech. 
Dlaczego? Bo jest symbolem 
ludzkich wartości.
Wielu ludzi skłonnych jest trakto-
wać uśmiech jako „wstęp do 
śmiechu” ,  j ako  reak c ję  na 
komiczne sytuacje wywołujące 
śmiech. Śmiech (wyśmiewanie) 
jest jednak zjawiskiem zupełnie 
innym. Jest zewnętrznym wyraz-
em całkiem innych postaw, nasta-
wień i relacji międzyludzkich. 
Śmiech może być demonstracją 
władzy, może być prymitywny, 
bezczelny, arogancki, wrogi. 
Uśmiech zaś spełnia zupełnie inne 
funkcje.
Zaczyna się od uśmiechu niemo-
wlęcia. Jest on pierwszym przeja-

wem świadomości, pierwszą 
reakcją „sprawdzającą” rzeczywi-
stość zewnętrzną, rzeczywistość 
świata ludzi, świata symboli 
i wartości. Jest przejawem myśle-
nia, a nade wszystko uspoł-
ecznienia, włączenia się w świad-
ome, wzajemne emocjonalne 
oddziaływania. Jest aktem komun-
ikowania – radości, bezpieczeńs-
twa, zaufania. Wyrazem pozyt-
ywnego nastawienia, ba, nierzadko 
błogostanu. 
Gdy obserwuję sytuacje wywoł-
ujące uśmiech Ani, niezwykle 
grzecznej i przesympatycznej córki 
moich sąsiadów, łatwo mogę 
ustalić jakie sprawy tym uśmie-
chem chce „załatwić”, i jakie 
problemy uśmiech ten ma rozwi-
ązywać. Bowiem są to zasadniczo 
te same sposoby jakie stosują 
dorośli, jakie stosuje każdy z nas. 
Ponieważ uśmiech w zasadzie jest 
uniwersalnym sposobem wystę-
p u j ą c y m 
w każdym czasie i miejscu, spełnia 
wyraźnie określoną funkcję 
w relacjach międzyludzkich. Jest 
przede wszystkim pytaniem 
o przyzwolenie, wyrazem gotow-
ości do okazania sympatii. Gdy 
człowiek potrzebuje pomocy 
w jakiejś sytuacji i zwraca się o nią 
do nieznanej mu osoby, jego 
naturalnym odruchem jest nie-
śmiały uśmiech. Odpowiedź 
rozmówcy również uśmiechem 
jest traktowana jako sygnał gotow-
ości do nawiązania kontaktu. 
Uśmiech oczywiście nie „mówi” 
wszystkiego, oczy rozmówców 
mogą pozostać czujne i badające, 
ale uśmiech wyklucza mimo 
wszystko odpowiedź prymitywną 
czy wręcz obrzydliwą, a nawet 
jedynie niegrzeczną czy urażającą 
naszą godność.
Wymiana uśmiechów jest dekla-
racją życzliwości. Uśmiech jest 
n ieod łącznym towarzyszem 
życzliwości. Odnosząc się do kogoś 
życzliwie, zazwyczaj witamy go 
i żegnamy z uśmiechem. Nie 
uśmiechamy się do ludzi, których 
nie lubimy, którzy budzą naszą 
antypatię. Którym pragniemy 
zakomunikować: skoro nie szanu-
jesz mnie, ja ciebie również szano-
wać nie zamierzam. Niektórzy 
nazywają to egocentryzmem, ja 
nazywam to szacunkiem dla 
samego siebie.
Życzliwość przejawia się w różny-

ch działaniach, ale uśmiech 
stanowi jej nieodłączną oprawę. 
Sama życzliwość jest przejawem 
pozytywnego nastawienia do ludzi. 
Ludzie bardzo życzliwości potrzeb-
ują, stąd rozpaczliwie szukają 
uśmiechu u bliźnich.
Uśmiech jest także gotowością do 
sympatii, a już na pewno tej 
sympatii (już istniejącej) zewnę-
trznym objawem. Bez wnikania 
w skomplikowane socjologiczne 
teorie wiemy dobrze z codziennego 
doświadczenia, czym jest sympa-
tia, i jak trudno jest bez niej żyć. 
Wysyłamy więc uśmiechy (zwie-
rzęta się nie uśmiechają!) jako jej 
sygnały w międzyludzką prze-
strzeń, czekając niespokojnie na 
odzew zaspokajający głęboko 
ludzką potrzebę. Nasze istnienie, 
jako istot społecznych, zależy od 
porozumienia się z innymi. 
Człowiek nie rodzi się ludzkim, 
jego człowieczeństwo jest następs-
twem przynależności do zbiorow-
ości, wzajemnego oddziaływania i 
w s p ó l n o t y  p o d z i a ł u  p r a c y 
i działania. Sympatia czy empatia 
jest głęboką postacią wczucia się 
w stan psychiki innego, zrozum-
ienia kierujących nim pobudek. 
Daje równocześnie poczucie 
bezpieczeństwa, bo wzajemna 
sympatia daje możność oparcia się 
na innych w sytuacjach kryzysowy-
ch (strachu, smutku, straty, żałoby, 
…). To wszystko w naturalny 
sposób zaczyna się od pierwszego 
nieśmiałego uśmiechu do innego 
człowieka, który wydaje się nam 
sympatyczny, miły, otwarty. 
Uśmiech jest także sygnałem 
zrozumienia i akceptacji. Jest 
sygnałem bezinteresownego 
uznania: nie lubi się za coś, lubi się 
mimo wszystko, inaczej jest to 
zwykły  egoistyczny interes . 
Cudowne, moim zdaniem, jest to, 
że jesteśmy różni i niedoskonali. 
Jakże nudne byłoby życie, gdybyś-
my wszyscy byli fizycznymi, 
psychicznymi i moralnymi ideała-
mi!
Uśmiech ponadto jest, wcale nie 
wbrew temu, co piszę powyżej, 
wyrazem bez interesownego 
uznania czyichś wzniosłych 
poczynań lub choćby intencji. Jest 
przejawem uznania wartości 
innego człowieka, do którego 
( z czystych pobudek!) się uśmie-
chamy. Świadczy o tym, że pod-
chodzimy do innego z pozytywnym 

Trochę kultury „Jesienny uśmiech”
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